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LAFRANCEEmS1 , Top SECRET : 4
1 I T L L
' . Friday, April 28, 1978
. 4 S
5
6 U.S;ﬁHduséuaﬁwRé@féSgﬁﬁ&t@Y&&ﬁveg?
" Subcomimittes -on«the Assassination
. Of John F. Kennedy of the
8 _ o - . .
Select Committee on Assassinations
. , e .
Washington, D. C.
10 .
Deposition. of.
5] i
~ BARBARA MURPHY MANELL
12 , , ' .
called for examination by counsel for the subcommittee,
_ i3 : : o
. _ pursant. to notice, in the offices of the Select Committée on
Assassinations, Room 3370, House Office Building Annex II,
18 . ‘
2nd and D Street, S.W., Washington, D. C., beginning at 9:00
16 '
' a.m., before Albert Joseph LaFrance, a Notary Public in and
7 ' A
for the District of Columbia, when were present on behalf  of
13
the respective parties:
19
MICHAEL GOLDSMITH, Counsel,
20 _ DAN HARDWAY, Committee Staff Member
21
® -
o 23
24
o 25

o am e i e s g
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employee. From the gummgrfof 1959 uhtil»19651as a contract

that under the Commlttee Rules the w1tness has the right to

m SECRET .

_.___Jv\./"‘“’"*‘w—-

o gt 2 i NPEY r",.z\_j%\n-v mﬁ@w .
fhewﬁgrst;w1tness%is Berbara_% i
i P _,l-—\»)—-—-—""'“f R 3

e e v

TESTIMONY OF BARBARA' MANELL '

{IBARBARA'MURPHY MANELi}”

havinq first been dﬁly ewern; was'examihedfand teetifie&“es;
follows:

Mr. Goldsmith. lstete your name foY' thHé record..

Mssehmane11. Bé£ba£e MupphykMaherli*Mrs.eHerbetQMane;l;
‘Mf; Goidsmith;ﬁfAre“ydu presentiy eﬁplbyed? |

Mrs. Manell. No. . |

Mr. Qoldsmith; ¥ou‘are not presently'employed now? '
, Mrs..Manell.. No. 
‘;Mr. éoldsmith._ Were you fermerly employed w1th the
Central Intelllgence Agency’ '
| | Mrs,'Manell,. Yes; |

- Mr. Goldsmith:. For how many yeefs did.you work with the

Agency? |

Mrs.. Manell: From 1952 until the summer. of 1959 as an

employee ét”the‘Mexeo'City station.
Mr;'Geldsmitﬁgv Sincégigéézdﬁfwﬁeﬂ L | R
. Mrs;-Manell,  No conneetien withethe;CIA.l E have'notf'
worked Since‘l965,A v, ,],(' ., e

kMrﬁ Goldsmlth Mrs Manell, I want to explaihlto”you

e
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‘receive a copy of his deposition’ statement. ~However, by virtu

"aétualiy receive a copy of the deposition YOu-may:noﬁe‘the,“

letter that was.seﬁt to the Committee ChairMén,.Mr. Stokes,

with JFK Exhibit Number 94. I would liKe to ask you to’

as answering que§tions‘that7are reievant7£ofthis'Comﬁittee's

investigation? ..

oW

- TOPSECRET

of the understanding that the Committee has reached with the
Central Intelligence Agency, I would like to ask you to waive
that right. Are you willing to waive that right?

Mrs.,Manélll Yes.

Mr.: Goldsmith. At the same time, I would like to ...

explain t0~yéu"eyen~thoughIYOu'have waived the ,right to actualll

less come‘here“dnd‘read the deposition statemeﬁt‘at our &f-
offices. Do you understand that?
Mrs. Manell. Yes.:

Mr. Goldsmith. I would like to show you a copy of a

- by Mr. Carlucci, who was at&the tdmésthe Acting‘Directorloff'

Central Intelligence. The letter forithelreﬁord'dorreépbnds

examine the iattef;’ Have yoﬁvdone that?
Mrs. Maﬁell(l'lrhave lookéd at this, yes.
Mr. Goldéamith; Dé,you understana-the ietter? f”
Mrs..Manéli.) Yes. ‘
Mr?’goldéamitﬁv D§IYOﬁ'pnderstané 5§,Oiftue df the
létterfyou-are,releéééd.from your secre?y obiigaﬁibﬁ insqfar'

B . o
i PO PR
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' Mrs. Manell.. . Yés,;Ilunderstand that..

RTERES

e

=E



~ TOP SECRET .

s o
i ' o T _“'_Mr.;Goldsmith." Fpr‘fﬁrther ba¢kground purpoées, I
f”4 2 Qaht ﬁo:éxéléin té‘youlthefmandétejof the Committeé, in other
3 | words, the scope 5flthé‘iﬁ0estigatién,”‘We‘éﬁé chérged with
"’ 4 invesfigating fhe deéth of Preéident_KehnédY"ahd that‘encom—;
“ ‘ﬁ, -p?sses‘whb killed Pres;dept‘Kéngedy,'was:there a éohsbifady}
6 'what-wés‘ﬁhe;éffécfivehéségﬁf the iﬁvestigative agénciesL
’ 7 spébificaiiyf£he FBI and the gIA,vwhat ﬁélétionéhipfdid the}“
8 | FBI and CIA have‘Withithe Wérfen‘Commission. ‘
:.>9  o Sé’the mandate;'i#sélff is qgité bioaa.l Do‘goulunder4‘
fQ' stand £ha£?: | o
o ' Mrs;,Manell.‘ Yes, I understand #hat.
12 | Mr.,Gdldsmith. Héve you discussed the testimony that
 ‘.’ t'" 13 - you are ébautv#O"giVe'todaf With énjéne ﬁrom'the‘Céhtrél

Jiv' Intelligence Agency?
15 Mrs.-Manell. With no one except my husgand the day we
16 | were ail tdgeﬁhéf. Sincg'then IJha?e_néf discussed itiwith'
~ZW% him. E |

13 Mr. GéldSmith, Yqu:ére refeérring to the time you met

19 1 with threé Comﬁitteé spgff:membérs aﬁd,bondhcted a fairly

- 20 ,inedépth.intépvigw?ﬂ,,ﬁ G _f*j;7‘7f{'l£
21 ' .Mrs; Magéil;f.iés;;éé ﬁhG.Cehtféiafhgélliééncé Agency.
22 | - Mr. Goldsmithf; Other,than.aE tﬁa£ﬂtime, you have not
;\f; 23 | discussed the,Committeelsjihvéstigatieéfd;fyouf,testi@ony~in
24'y*aﬂy Way?'ffv | | |
_; 25‘? Mrs. Manell.”No, I»have not diséussea that with aryone.
| ' ‘ ‘ : :
o

N

) A._ : N - -  = | : -4 ) | : ﬂj‘ _eA_ Bzgiéyé
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" you have in 1963 when you were working for him?

counter-espionage and FE, meaning that we were responsibile fdr

e ot e e st e 7 g o
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| Mr. Goldsmith. In 1963 where were you working for the
CIA?
Mrs. Manell. In the Mexico City station.
Mr. Goldsmith. Whét were your respénsibilities at that
time? o
Mrs. Manell. "I was Assistant to the Head of the Soviet
Section and T was not a full time employee. We had small
chiidren thatezwere borh there through‘the*péfiod.that'I'Was
stationed there aﬁd I would say that I gave four éo five hoursg
a day in the Embassy. |
Mr. Goldsmith. Who was.the Head of the Soviet Section?
Mrs. Manéll'.j Herbert Manell. |
Mr, Goldshithf- He is yéur husband?
Mrs. Manell. Yes.
Mr. Goldsmith.#Specifically what responsibilities did

Vot W

Mrs. Manell. Well, our job was, I would say, was eounter

trying to idénﬁify éﬁd mitigate any éfforts‘oh the paff”of
the Soviets.to:work~agaipst Ameridan Officials,AAmerican L
businessmen,,Mexicah personalities, and also to identify the
Soviet intelligence persons at the Soviet Embassy, KGBand GRU
and to mountloperatiéns against them.

'~ We had many support functions in operation at‘thé

Embassy and part of my job wastto assist..

001643
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Mr. Goldsmith. Before we go on, I may have left out ong

othef-important question. For the reCOrd,-an§¢yog testifying |

CoE

Mrs. Manell. Yes.

Mr. Goiasmith.  Undér no compuslion Whétéoever? o

Mrs. Manell;' Ngﬁef

Mr; Goidsmith.« Did your work iﬁ»MeXichéity"involvev’N
responsibilit§.for variqué sﬁrvelliance‘operaéiéns agéinst'“‘
‘the Soviet Embassy and Gbnsﬂlaﬁe?

Mrs. Maﬁéll} ]I.would.séy that I iooked at the tape fron

'lthebtelephone_sufveillanqé thatve had.> | |

Mr. Goidsmith.‘ Iﬂ addiﬁiéﬁ to.thaf, what»éthér type

of sﬁrveillancé épe;ations were there, to your knowledge?
'Mrs. Manell. I had ﬂothing to do with”them Qut I am
aware of tﬁeml .Isfthat what yoﬁ want tb‘kn0w,‘whét they’WE@ei

Mr.quiquith."Ygs,

Mrs. Manéli.:-We‘haa:phofograpﬁie?éurveillance. That
was unilatef%ifj‘We-had'uniiéterqi\phyéiéal‘sgrveillénce in
terms of two teéms iﬁbelieve we had at;that.time,:which'waS"
‘uﬁilatenalf | _ ﬁj | o l

Mr. Goiésmithi" By unilaéeral you meah théﬁ'the operas -
tion was contrdlled by the'statiénras‘oppoéed tp a joint effoq
by the Mexican Govéfnment?. -

‘ \ Mfs;.Mhneil; Yes. .Thé‘ééiéphone dperatidﬁs“wefe'joinfv

except that occasionally we would have unilateral'Sétups.

(I

t
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Mr.. Goldsmith;-'Yout specific‘responsibility‘With
regard tO.these éurveii1ance,operations'was what? .

- Mrs. Manell. . Was to'reviewlﬁhe'tabeiéf the teleﬁhoﬁe"

~tap. I did not have to do with thtograhic'Surveilﬁénée_or ,

nothiné t@’do'with funning‘the'teémsgil
MrQ;G01dsmitﬁ;y By ﬁape,HWhat afe ybuHrefefrih§‘£6é“‘:
M?éf Mahell. .Thévfraéncriptsjof‘th¢ tape$.)
Mr; ébldé@ith. ;Tﬁe(transcript and the‘tépe;?
Mrs. Manell. 'Néw I had ﬁééhing.to do with the Eapéél;.
I oﬁly recgived:Fhe_tﬁansqfipts, _I would"reView-them qu
information that Qe would need fQ?'oﬁrvwork there. “
f»Mr..Goldsmifh. Who waé‘tﬁe Chief o£:Station‘in'Mé#ic5ﬂ
City at_that"time? | |
| Mrs. Manerl; Winston MsoScott. .-
‘Mr. Goldsmith. And the Deputy Chief?

Mrs. Manell, Warren Dean at oné;point; He was there’

and then Aldn:White. I think Tex Puckett was also a Deputy

in between in the interim,éas”lrfecall.' T could be wrong

- about who was theré specifically at this time because we were
. thére six years. As I say, I haven't réfreshed my memory by

_lookiﬁg-at any.filés.’

Mr. Goldémiph, Was Ann Goodpasturé an employee at the
Mexico City station at that time?
- Mrs. ManelIQNVYES,,shéﬁwasp:tq;ﬂ

Mr. Goldsﬁith. What responsibilities,‘if_ény}‘dia she

A

o seorer

ki
CXeS
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. she have with regard to_thé'telephone tap operation? o

 who. logistically got the materials, just how it worked out.

“knowledge. If you don't have_persoﬁal knowledge, just say so.

TOP SECRET e
M:S.‘Manéll; I don'*t know the,mechanics Qf that, of

But usué1iy éhe wésbthe;oné who déli&eféd them £6‘our secti@h;

Mf.'éoidsﬁithf Yéu éay’éhe;délivéfeé;them. You mean gk
éhe came'inté[thé,Staﬁion’aﬁd:delivered.thé't?anégriptélto‘
you?

Mrs;lManell. _?éé.

ML.-Géldsmithﬁ How often did she do that?

Mrs;:Manéllr 'Eﬁery.morning;vi Eéiieve;"lfdid not wént
to get,inté.the whole business becadsésﬁ‘am not clear “on it{?
just what thévcutoutSnweré ahd who met whom.and all thét;

Mr, GéidSmith.' For the‘record égaiﬁ,'I woﬁld'like‘to T

tell you that all my questions will be askéd only for personal

v‘Mrs, Manell.‘ I mean I have vaéué'idéasvbut I never éskﬁ
anyoné;'is thgt so or is ﬁhis2éo? So ; will just séy’then»A
if i don't actuéliy‘kﬁdﬁ.E~I‘ﬁil£'s;y;Iidon‘£ know.

, Mrf'Goldépith;‘:Fiﬁe: :Astfdfst.fGBdeastﬁré, did she
have other reépbgsiﬁilitiéé in the ﬁékiéoiéityvstatioh?h“'”"

 Mrs. Mapéllm‘;ébe'héd t@ydéfw;£hv££eiéh6tographi0‘surf:
§ei11ance, She supérviéed thé déveiopm;ﬁtibfjfhefphotographs_
whichvefe done in the station. She,had_Sevéral things‘that'.
she did~fof.Mr. Scott of which I aﬁ not aware;i Sﬁe always

had various cases. . I -never discussed them with her.
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Mr:‘GoldSmith."To:YOur knowledge, was Ann Goodpaetﬁfe‘a

WinstonAScott’s right hand person?

Mrs. Manell. Yes, she was..

Mr. Goldsmith. Was there a good relationship? heoy et

oisns MesaoMahelliavYesj;itheyiwere close personal firends as
well, v, Zoldsedni

Mr. Goldsmlth Was she closer to Winston Scott than

other employees at the station?

Mrs. Manellg-,I.think‘another fairly close friend of =

Scott was Dave'?hillips,4 I would say‘he'had a close pe?eonal

relatiOﬁehip with him.
Mr..Goldsmith.. Phillips and Goodpasture.had the cloaes
personal working relationships?

Mrs. Manell: Also I think Puckett at one time did and

EstahlCona. I think they were, it may be exaggerated -- I

amknot;SUre,AI_know Estan Cona used to drive Mr. Scott‘to,‘

various things. IAhad.the feeling that they were closer than

some of the fest,oﬁ.us.» +,

Lo
2 B

AMr..Goidémith. So there was a handful of people who weq

significantlyfcloeeratOrMr;chott and 1t 1s falr to. say that

Ms. Goodpasture was among that group7

M:s.'Manell.' Xesﬂ “ﬁ: :‘“f; ﬂf

r. Goldsmith. Contihuing.with Ms. Goodpasture, was she

#nvolved in supervising the tap operation?

~ Mrs. Manell. ’Logistically you mean? . She had hothiné.

tD
th

% {
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" know whekher he;actﬁ§1ly;WtheQQWitﬁﬁEstan Coné:but they did .-

the same kind of tHiﬁ&s.v

. feeling that she took him under her wing. H& was new. He was

'SoVieﬁ Embassy?

!

TOP SECRET -

to do w;tﬁ supervising what We didﬁ; If,yog'ﬁeén 10gisti¢ally
supervising.it) yes. |
| '~MrﬁoGolasmith; How do you knbw that? -

Mrs.'Mﬁnell. Becaﬁse she is the,oﬁéjwho deliﬂeréd'thé
tfahscript to‘us and I know that she had to do with obtaiﬁiﬁg
them.

Mr. GOidsmith.  Di‘§6u know Tom~Keénan?

Mrs. Manell. Yes..

Mr. Qoidsmithu' Whéf was. his résp@nsibilityé

" Mrs. Manell:‘ He worked with‘Annie and with -- I don't

3

> TS
o

Coa

Mr. Goldsmith.
Mrs. Manell. Yes.
Mr. Goldsmith.. Was he in charge of that‘dperationjor””

was Ann Goodpasture his supervisor?

Mrs. Manell§  You see, I am not clear as to who replaced.

I associate. Tom with Annie Simply beqausé'éhe was senior o

him and they were doing the same kind of work. - I had the '

a new JOT, a Junior Officer Trainee,type when he came to us.
Mr. Goldsmith.. B The Soviet bperation‘%és an extfemely‘

sensitive operation, was it not, I mean the tap against the.

Mrs.'Maneil.f The telephone‘tap? -

@&iﬁ@g_

Did Tom Keenan'work in the tap operation:

. TOP SECRET ~

?.
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Mr. Goldsmith. Yes.

Mrs. Manell. Yes.

Mr. Goldsmith. So it is unlikely that Keenan would have

been given responsibility‘for suerpvising that operation as
he was just a new officer?

Mrs. Manell. Well, he‘was 5éing~broken ingto do a
number of differént things, as I recall, and I thought he
worked with hér; Now, I could be mistakern. - |

Mr. Goldsmith., Who actually . made the'policf decisions
regarding the operation of the tap against the Soviet Embassy
Which phones would be covered? |

Mrs. Manell. Those were already made before we arfived
I am sure. it was Mrf Scoﬁt who made those decisions. Our
predecessors might have.suggestéd which sections of the
EmbasSy would be the best ones to tap. ~ For éxample, the
commérciél'office was oné of the taps wQ‘ﬁadf The Consular
Office. There were several others. T

Mr. Goldsmith.. Was Ms. Goodpasture also involvéd in a
supervisory réle~with regard to the photé4sﬁrveillance opera-
tion? |

Mrs. Manell. Whenever I wanted to see anything that
had to do with that I always sent to her and asked her about
it. . She == thatww§5'not something -~ they were kept in the -
file room in Régistr§ but it was not SOmethihg that one went

into and dipped your hands into it. Wé chécked with her =~ """

B

001045
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“here during this period or am I confused? Was he there’

-- whether they'overlapped or what. I served there,from‘l959

ewb ... TOPSECRET

TOP SECRET = ==
first.
n Mr..Géldsﬁithu She Waé the'person who confrolled access
to those phétograp#s?

Mrs. Manell.';As‘far'as I was concerned she wasil-I”
did not go in there'and look for ﬁhings;“'if I Wanted'to see
sometﬁing br I needed.an,pppoftunity t§ try:to identify"
‘something,;l woula,géftQ-hér éndgask ﬁef about it.

Mr. Goldsmith. Do you know. if'She'waS‘designated
formally as supervisq; of;thé.§ﬁyyeillapée;bp§%a£idg,'phb@é;">
surveillancé opef;tiﬁgﬂaéainét‘tge ngiets?_' : B
Mrs. Maneil, 'i‘ég tryinéeﬁo think if'shé wasﬁ't} wﬁo”7

4

still not‘ciear as 'to.what Puckett did at'fhat point. -~ Was" he

earliér? 
M. Goldsmith. Who?
‘Mrs. Manell.’ Pgékétth
Mr. éoldsﬁith; Will yoﬁ spell ﬁhe'last*namé?v

' Mrs. Manell. P-U-C-K-E-T-T. I don't know whether Annid

to 1965. A;-I.tola you, I haven’t-lodkédfatfthevfiles'ﬁqu"

I may have misplaéed'him iﬁ £he'history of this £Hingﬂ-'
Mrf-Géldsmith, I would iike to stress again thattthé

tihe_peribd we are talking éboup'now is'l9§3. o

Mrs,vManell. You see, I am ﬂust'tryingfyo think. I am

00400
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{| ‘charge of the photo—surveiilance-operation;

PN

can't think of anyone else who would have'more'responsibility

than she.

"to show you a CIA document. "For the purpose of the record

fdocument by any particular exhibit numberl‘ For the future ~

: have“been”useddat?the*éommittee%s‘hearingef“;n

- of the page, 1t says. "Unllateral Bhoto, Sov1ets : Why

upTOPrSECRET e "‘ a3

all that clear.

Mr. Goldsmith. Either Goodpasture or‘Puckett'Was in

‘Mrs. Manell. I would say‘itiwas“Goodpasture because I

Mr. Goldsmlth To refresh your mémornY'nowfI'am‘gOinQ‘

I would like to state that this is CIA Document Number 170.
The procedure that has been adopted'for identifying,CIA docu-
ments has been to:efer to them. by the number whlch has been

assmgned to each document by the CIA and to refer to the“

I will be referring .to CIA document-numberS‘and I will rnot
be referring to any'particular‘JFK ekhibit'number. The CIA

numbers correSpond‘with the numbers of any CIA documentéfthat
Referrlng your attentlon to CIA number 170, the mlddlee

don't You read that section forlthe relevant years. Accord~
ing to'this documentxitdsééms’ﬁhaé f. |
Mrs;mManeil,adYoumean these peopiedfall in ﬁﬁigiéafe;‘
gory? e
Mr. Goldsmith.',fes} labeled "Uniiateral Photo,'Soﬁiet."

Mrs. Manell. We- had nothing to do with it.

@Biﬁb
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~ Mr. Goldsmith. You didn't think Widliam Bogg had any-
thing to do with it?
Mrs. Manell. No, because hé became my hushand's’
assiéstant. i don't see why he would have any special --

any mo:e than I did, just go in and ask to Iook at some things

But that is not right.

Mr. Goldsmith._‘What.ébqut Tﬁomaé Keenan?

Mr%; Manell; 'Thgt}ig‘what I mean. ’Héufitsjin thére‘
but I never knew howuthatfwagvbésgénfaOWhlei:wouid ﬁot””""
objécﬁ,tcithag.‘.ﬁ§;W§s hégé h@chsﬁéféré”uéglly

| Mr.‘Goldsmi£h.‘ Yoﬁ are referr;qgltg Hérry,MahOney?
‘Mrs;;Manell. Qég. ‘

Mr..Goldsmith; According to this} it'indieates that

Ann Goodpasture was charged or involved: in this project from

May 1957 to August 1964. It wduld indicate’she was the =
alternét CO ahd‘internél routing. During'that timg pefiod“'i
roughlybcdrreSQOnding we have LOQis'Pickett‘and Thomas Keenan.

i Mrs. Mahell«; That is whi you seei I“am‘confused”éboﬁﬁ‘v\
théh of £hesé{ you see.. - | |

Mr. Goldsmith. You are nbt sure if'it“was‘géoaéastufe'.
or Pﬁckettvthat’was the supervisor? T .

Mrs. Manell. I would have-to séé“héﬁ“elée they ééfé;;“
gorized Puckett and then I éouldkmaybeAﬁelI whiqh was his
priméry‘function.‘ That.iS~why‘i.am not cleat on that. T
know-they ail hédlﬁo dd:with that.  I.w6uléh't séy thaf”hé”th

. o

. . :_gw'_t.,’ ‘ s
- db1o8g
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eépecially Because he did the work, some §f the type wqu‘of
my- husband.

‘Mr.. Goldsmith. You are referring £6 Mr. Mahoney?

Mrs.cManell. Yes. Perhaps in Mf. Mahoney's time he
perhaps had mére to ao with it@buﬁ we had‘nothing to do with
it except to ask to look at various ahd sundry -- |

Mr. Goldsmith. And Goodpastﬁre wés'actually ithIVed'
in the photo-SurveiIlance operation, to your‘know1edqe?"“’“”

Mrs. Manell. Yes. Could I say‘%éméthfng'Without’ﬁﬁﬁﬁ”
being Qritten down?

Mr. GoldSmith.. Off the fecord.'”‘ N

(Off the record discussion)

Mr., Goldsmithf On the.record:

We just had a 30 second off the feCord“diScussion”'
during which the witness asked me whethér'i“had’any table 
iisting Agency employees in Mexico City and What.theirkreépén-
sibilities were during the period involved. 'I@indicatea'to
Mrs. Manell. that CIA number 170 is theé closeést thing thdt;we“
have to a table. |

Let us go into a bit more detail on the telephone tap™
operatibn.

First, with the unilateral operation;"What telephones’
were the subject of taps?

' Mrs. Manell. I couldh‘t remember that 'specifically at’

this time.
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~is that right?

different?

we would occasionally work. out these~unilateral'telephdne9'$>

‘home phoné?

o

| ,“TOP SECRET~  ;:W 'f',ile

Mr.:Gbldsmith. Not the séééifié-fgiéphones.tapped -=
Mrs. Manellm Perhaps‘SOme Soviet that;we hgd targeted,
you mean-that:We thought might be»vﬁlneiable;'wevﬁighffth«Eo
set up éltap on him?';i<¢ouldn't tell:yOﬁ.éﬂy of‘thé numbéiﬁ)
who fhe pééplé were. - - |
Mr. Goldsmith, I don't want the s?écifié nuﬁbéréﬁ"“‘“"

But there wasfa'unilatéral operation and liaison operation,

Mrs. Manell.. Yes. . . . CoaL
'Mr. Goldsmith. Did they.cover_ﬁhe %ameVphohés?
Mrs. Manell. No.'

Mr. Goldsmith. Do yOﬁ know .in what way they were =~ =
Mrs. Manell. The,biléteral covered the Embassy,
Consulate and the Commercial Office. It was all located in-
one building. I think there were four or five. I am not"sﬁre
of that either.

B

‘ The‘uniléteral'—;'l am noﬁ‘cleéf én'this but as I recall

taps on Sé&iets.whp_becamg éf intérésﬁ,fcjthe_station. .In
other words, those that we had fargetedgaéfpoésibly;béiﬁgf“?
vulnenablé or WeAWére trying td’iden£ify'wﬁether'£hey Wére_”“'
KGB.or'GRUf'Y | |

CMr. Goldsmith; Would . the office telephones be tapped or

o B
e
Neaee?
ﬂ?w"‘#
i

s
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. Mrs. Manell. They couldrbé sitting'ip'the 6ffice where
we had the £ap or it could be that £hey didn'ﬁ;‘:i don't
remembér, | | | | | |

Mr..Coldsmith;zbstayihg with thé'unilaterai opéféEiQn.
whaﬁ WaS'ﬁhe‘séope of_the'operati6n2' By that I mean with_
régéﬁd to ééchvphohe thatvwas béihg tappéd, wasxtﬁeltap':'
constantly ih effect or in effecf,just‘auring wofking=ﬁ0df$?'

 Mrs. Manell. I don't remember.f\“ | |

Mr. Goldsmith. Do .you recall wehther it was an ‘autos

- matic kind_of tap?-;Whenever the phone'céll’céme_in it WOﬁLB

trigger the tap? .

Mrs,'Manéll. Yes, it.ﬁould.go.sémething like‘phatf“7‘

yes.

Mr.. Gold;mithb'kﬁow £horoﬁgh:w5$ ﬁﬁé uﬁiiaferal opera="
tion? |

Mrs. Manéil:‘tI coai&n?tigéf.f}fligiﬁkéWe w@ﬁid puf'it
6n sporadically. :We WOuld;putiitiqn fpf afcer£aiﬁ>periodi>
of time and Iyééﬁ;f,féii ?5@ Ebﬁ 16h§f1ﬁ5§ﬁég£ﬁfée or'fduf“““’v

E]
I

months.. If something came-of it'we might"c¢ontinue it. Other-
wise we would cut it out.
Mr.tGoldémith. And chahge to'anothér*targét?

Mrs. Manell; Possibly,.of»just_ndt have anything fori'

awhile. - y oo : O A

’iMrf Goldsmith;’ Turning now to tbé liaison operation,
I beliewve you indicated.befdre that the subjects of both taps
gaioss

TOP SECRET
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‘80, let us cut that back then to four at’the most.

~ had that respénsibility.

TOP SECRET 16

We;e[tﬁefSoviét Embéssy and‘Consulate'offiéés? R
| Mrs. Manell.flAﬁd Cpmﬁércial,officeséihv5

Mr. Goldsmith. Apﬁtbximatéiy hoﬁ'méhy bh;néévWérélﬁeihg
tabpeﬂé.

‘Mrs. Manell;' I ﬁthiﬁkkheneuwgﬁe.abdut?four 6¥ five.
I'cQuld be Wrbng, -i am‘sure>theré wasjonéiﬁnﬁkhe Commericai
offiCe; i-am'sure:thgnebwaé;bne;in ¥hé“C6ﬁ§ﬁiér officéi"'I“”

am not sure whether there were one or two ‘in the Embassy. =~

Mr. Goldsmith.£To your,anWledge;fthié“operationfwas”“
supervised by Ann Goodpasture? o

Mrs. Manell. It is just that I am not clear about Aﬁn

Gdodpastﬁre and Estan Kona. I jﬁst dén‘tfknow, did éhé“haﬁé

that responsibility, because that is what I am not cleaanbbUtf

i ﬁu?@MraﬂGoidSmith. I have beén infOrméd-that Estan”COnal* 
left in 1962.

Mrs; Ménell.“Well} I would éay YéS}Athat Ann Goodpastuxn

“:Mr.'Gdldémithﬁ‘ Did she_make£h§ dé¢i§ions régéfaihg
which pﬁones'would bé tapped? | :
v"Mrs. Maﬁeil. No. k
Mr:.Goldsmith. Who would make that decision?
Mrs.@ﬂéﬁél}; hin'séott wOuldvméke that décisién. T
would ésSume'hé.would cheék(with the Soviet Section. However,

as I explained.to,you}.these Wereﬁall'set ﬁp before 6ﬁr“é'f’

001056

e
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arrival.,
Mr. Goldsmith. I presume that this tap operated in the

same manner as the unilateral one in that a phone call would

.come in and the tap would automatically be triggered?

Mrs. Manell. Yes, that is'correct.

Mr. Goldsmith. How did the product of the tap get‘té
the station? What was the procedure, in other WOrds?“*“

Mrs. Manell. I don't know the prbceéure.

Mr.'Goldsmith,  Are you saying then that all you know
is that you got the transcript? '

Mrs.. Manell. That is‘rightr

Mr. Goldsmith. You.don't know ==

Mrs. Manell. I have vague ideas but' I never asked any-
one about if. Sé'I'would rathef not be specific since I
can't be. |

Mr.. Goldsﬁith) No problem, fine. Do you know approxi-
mately how much time it fook froﬁ the mohent that a call was
infercepted until you received the transcript?

Mrs. Manell. I never iooked at-it“ffom ﬁhat sfahdpoint.
I just took the tape each day as I got it and handled it. It
never occurred to me to look and seé what date is this: I%°
would say within two to three‘days, perhaps earlier than”thét.
if Goodpasture says it was earlier than that, then she would"
know"..

Mr. Goldsmith. I don't want yoU 'to think that I am =~

DO1B5T.
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I know it was 1965. I believe it was the Summer.

'of a call coming in uftil you received a transcript? It séems

" than I was in the logistics of it all?. As I say, I never

looked at the date afid said "Oh my goodnéss, today we misseéd,

TOP SECRET =
1b§kingvfor any particularianswer one wayxof anotherfil |
- Mrs. Manell. All I did was when iﬁféame‘in”x'knéw~it -
was ﬁhe“latést‘and I knew‘i had to take;éaré'of i£'an& I digr
Mr. Goldémithg ‘As a métfer“of féﬁtiﬁe it.Woﬁld be two |
or.thregdaysé
Mrs. Manéil.' I Qoulé.sayVSOAbu;»if someOné‘e1sé:Qho“““;.
handled it_said it waévdné é%y? iﬂ§m7ﬁ5£fdispﬁting thaﬁ{_'l’
déh't know., |
| MrulGoldémitﬁm  ﬁow mén? years wereiYoﬁ:invélved“in'“”‘
reviewing the transcfiét? '%i L }‘ o  §; L -
Mf;. Manell. Ffémithé time of my éréiVél in“the'Summgr

of 1959 until we left and I think it waé-the‘summer oleQGST'

Mr. Goldsmith. wDuring thosé'ggarsfybu'revieWed_the'f”
tfanséripts frém tﬁese’varidus ﬁap opé:ations?'. |

Mrém'Manell. Yes.

_Mr;’Gol&émith,” You would'havg a‘fairlyigood idea ﬁheﬁ'

on the average amount of timé that would pass from the moement’
o me aftér workingfoﬂ that for that many years you &hould ‘be'

familiar with it.

Mrs.. Manell. - I .was more intereétéd'in‘the'fape:'”'

there arértwo oruthree'days §aSsed,1it shoﬁld have been""'"

601058 |
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Yesterdayv“' I never looked at it frdmhthat sﬁahdpointvv I

was oniy‘conéerned with,What'was(of interest to the Soviet .~

éectionwin the tape and-thét:is‘all I'lobkéd at. :I,Was ndt“:v
conscious'of\ldokinq at aates; |
Mf; Goldsmiﬁhm‘ ﬁs a.generai rule‘thouéhﬂ YOu'feltfthati°
Yyou were :evigﬁiné recenﬁ méterialséil : |
Mrs. Ménell;'E#actiy,'és:theyéamejiﬁ I‘recéiVed tﬂém;’
‘in 6ther wofds;
Mr. Goldsmith. To the best of youf memory, it would hav
bgeﬁ two 6? three déyé? |

" Mrs. Manell.. I would: think so. It could have‘beeh‘"“‘

. shorter than that.

Mr. Goldsmithi Do.you know if you wduld;receive»Spahish‘.

transcriptions faster than you would receiveﬂEngliSh.traﬂsi”’

: Y|

criptions?
Mrs. Ménell.- Yes}kwe did. - '
Mr. Goldsmith. Why was that?

Mrs.. Manell.f‘ﬁBééauSe1ﬁhe”Ruésianfpar;.bf‘the tape

would have to be transcribed after the Spanish translations ™"

.were done by our Russian translator.

: Mr._GQldsmith;» To clarify, if a call came into one of

the tapped phones and'the-convefsationwwasiin Spanish,. all

. that would happen with that conversation is that it.would be

immédiately transcribed in Spanish?

Mrs. Manell. That is right.

~ TOP SECRET
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Mr. Goldsmith. You were familiar with Spanish?
Mrs. Manell. Right.'-

Mr. Goldsmith.  So that converséfiaﬁ did not need to "

Mrs. Manell. That is right}

Mr. Goldsmith. Therefore that could go to you right =~
away? |

Mrs. Manell. Yes.

Mr. Goldsmith. As opposed to a call c¢oming in in
Russian, that would ﬁave‘to go~torthe Russian translator who-
would translate it@frpm Russian into English?

Mrs. Manell. Yes.

Mr. Goldsmith. It would take-soﬁeWhat more time for him
to'get the t;anscript to you?

Mrs.'Manell. Yes., As I uﬁderstahd it, the SpaniSﬁ'
transcriber would mark in some fashion that part of the tape
that had the Russian section on it.. When‘the Russian trans-=
lator got that he would jus£ have to move td those various
sections.. That would help him considerably. So that there
might be theﬁ a day elapse there or a half day elapse.

Mr. Goldsmith. " Were most of the conversations that you
read Spanish or English; in otﬁer words}'percentage—wiSe"how'
maﬁy of the transcfipts had to-g0»£o ﬁhefRussian translator?

‘Mrs. Manell. I am krying to recall, I am trying to ‘thinl

of the batches of papers that came in and asyI would sée

T0P SECRET  booer
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you spent.most of your time reading Spanish transcripts or
EngiiShmones?'ilf-you read English onés that meant either tHat

. the person was spéaking;in”English pr‘it,had,béen transcribéd

' from another foreign’ language.

‘quickly~look thfough it. If;it‘was just”iégitimate business

. files and that sort of thingrvto whom they were speakihg&’*”

question. The question is were most of thé”transcripts“thaﬁ

| yéu read Spanishvof'were they English that had been translated

i

- Mr. Gold@ﬁith.¢ In other words('do&you'recall whether

Mrs. Manell. I would say that I would look quickly-

through the Spanish.. My Spanish is good"enough for me to

between the Embassy and soméoné”on'thé butside in Spanish I -
would scan_iff‘ When I got to something transcribed into . =~
Ehglishffrom_Russian‘I would take more“paiHS'with it because

I wanted to establish relationships and I would want to’check’

Mr. Goldsmith. I am not Sure~that'respoﬁds to the:

fromfRuésian or.wasliﬁ@eVenly disﬁribﬁted?:

'Mrs. Manell. If I had themtthe‘séme:day I would“haVéff
seen pi;eg; you see, and then i-would”kndw“thié one was thiék;
this was was thin.a But I did ﬁotgget‘thém“ﬁotﬂ at the samé&”
time. I.tdok more.pains, as I'say}‘wifh that translated into
English. I would say that I spent moré“time‘with fhaﬁ“tﬁéns;
lated'inﬁé English. . | |

Mr. Goidsmith. " When you received a transcript did”jdu_"
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! receive the original?.
o 2 Mrs. Manell. I don't know. I received, I think they
3 were yellow copies.

. A o Mr. Goldsmith. ‘C»arbon copies?
590 © Mrs. Manell. I did not receive the original. The

6| original I guess would have been put in a regular file,Wiﬁh

7 | only the originals in it. I would have gotteﬁ'éérbon'copiés;
- 8 || yello carbone copies.as I recall.

N . . :Mr, Ggldsmith;’fWereTthe English Eréhslatidgs liﬁéral‘
10 Efaﬁsléfioﬁéf" | | | | I

tfi] o ;V Mrs;;Maneil. YEéf B

12 ‘ 'Mf.AéoldSmifh.:“Theyvefe'not summarieé;ibthérAwo%dé?"
. R 143_ S Mrs Mané;'l":.f No ,they were llteral ‘ﬁrja’ﬁyt‘siati‘bn‘s.' .

14 0 o Mr.‘GoldSmith%;£Whaﬁ apot'the

Spanish transcripts you ~

t - v . . . I -

- 18 . saw?

’.16 ﬁ'; '_,'Mfs;‘Manell.‘v§~

hink some of those might have been

LR S

17 | “summaries, as I recall.

erfquldsmith} Did the traﬁécript céntgin'méfginal

19 ! notations? In othe:'wdrds, comments b&fthe persdﬁthanscriB¥
20 ing or translating? -

4 }' Mrs. Manell.. i.think we discussed this when ItsaW'YOu”-

22»»‘the first«time.' At that time, I said no. But I do femembér

o .

S - thaf the Soviet Séction asked the RusSiaﬁ{traﬁslato? toH".
| 2 ! ipdiéate, when ﬁe cou;d; the toﬁé of voice, the attitddé”of'th'
Lo a3 ? person toward the.othér persoﬁ, that so:t of thing.' As I
| *

o vwn TOP SECRET ~  |viEz
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" lator. . But he would.never summarize, he would be literal in,

“did you do with them?
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recall in parenfheses there was a commend made by the trans-

the tran$cription but he would have parenthetical expréssions.

Mr;lGoldSmﬂth. #}ké . "he gpun@sgéhg?yf?%"

Mfé; Maﬁeli.n Ye;} £hat-ié’£ighf; ": :'2
ﬁr;.Goiasﬁifhfszhélﬁééi;he;éﬁgsiaﬁuﬁéansiatdg?.&.Lm%mw
Mrs. Manell. Béfi§;  |

‘Mr. Goldsmith.é;mafgséfé:‘”‘;'

Mrs. Manell. - Yes.

MrgﬁGoldsmith‘f Was. he generallYIcOmpéEent and réliaBIé?

Mrs. Manell.‘ers; VMy husband‘put him in for ppdmotibns
as I recall,'because‘he was much bettér than the usual trans=
‘cribers. He was very, very accurate and I -think he had a real

feel for it.

Mr; Goldsmith,' After you réveiwed”the'transcripts”What

Mrs. Manell. i'would.route‘them7to’Mr; Scott and to'aﬁy

lothers Who wouldihan neea.of.knqwing;&bqqf them. _I.WOuld
~have them sent to Registry and I wouidvindiCate whéfé they f“
were télbe’filed in Registry; |

Mr. Goldsmith;} By.Regiétry,yoﬁ ére référ;iﬁg to‘tﬁé .
‘place»ﬁhére-fhe'ﬁfanséripts’wefe génerally stdréa?

Mrs. Manell. 'Yes, to our whole storage area, the area -

, “24 “for all the files qf]the_stati@niwere keﬁt’there. We were =
‘;; s ?lnot to‘have Qur own little files}f<We'wbu1d:keép séme”little'
I I o beapsd
WW 50955 DocId:32277219 Page 28 . - TOP SEGRET . 4 .
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things but everything was to be put in the general>fileé.
Wé were not to have any of our own littie squirrel files.

‘Mr. Goldsmith. Is it fair to say that Mr.-Scottfwas’”"
meticulous about the files at the_Mexiéoﬁéity.station?

Mrs. Manell. Yes.

Mr.~Goldsmith;"In fact it is said” of him that he would
not throw out a singie pie&eléf papef?:

Mrs. Manell. 'That is cerﬁainly“ﬁfﬁéf”*Many"timeS”T“wafﬁ?
would not indicate, for example, on sbmeS‘of thesé transcripss
tions.we‘might have to cafd names. -If I did not indicate
that a certain name $hould 5e carded Bécause T thought it“wa¥g
unimportant, for example, Roétﬁopovich“s name, the fact he "
gave a concert in"MeXicdbcity, if I did not do that, Mr;;““'
Scott would marke it and he would éen&*it”b&dk to me so I
could see that he had harked it for carding and for rétéﬁtidh
and that I should have done that.:@#Because he kept every éérap
of information it was very, very useful”whéh“we‘did any“CE’”*
studies as you can imagine, because it 'is easy to have “lots™™
of material and then discard what you don't need rather than’
to have summarieS‘oﬁ'Various and sundry things made by other’
people. |

Mr.. Goldsmith:. By CE summary what'aré“you referring to73
Just tell us what the term stands for. L

' Mrs. Manell. If we were doing a study on one of the

Soviets I would rather have a batch of material that I coéuld”

o Top SECRET e G{rli}éét



e then discard.
& .2, .Mr.-Géldsmith;~ I UnderS£and; vi amvjﬁét;trying to @f
3 ;clarify‘fér the«record what ddes the term CE’study mean?.

. N 4 Mrs. Manell. CAoAuni;ér’_,espj.&o,r“laggzsysj;ud;yf‘j: \‘

5 Mr. Goldsmithg?‘Whatrhappgnédv;éfﬁhé~ﬁexi¢o City fil?é”
6 - aftér Mr. ScOtt died? | | S | |
7 Mfs;vMéne11.= i:havg né idéai;

i 8 -Mr; Golasmithh' Were the fiiés‘iﬂtaCt'when yo; Ieft?“”'

9 “Mrs. Manell. Whén was tﬁat? 

10 Mrs. Manell. I think-it was in August, in the suhmef“k
N of 1965, . . |
) 12 Mr. Goldsmith. Geﬁting back ot'thé.transcript now}
:lI' j‘..13 " what would happen if fou came acroés a conversatlon thag you
o ’ 14 iregarded as belng partlcularly 1ntere§t1ng or 51gn1flcan£7.‘;
s Was there any ‘special procedure you would follow?
16 Mrsv.Manell. My husband usuallyy'the Head oftheéoViét
17‘.!Section, uéually.xeviéwgdAthe,tranécript aS‘Well; 'He“prbbaSly
:}3 ‘wouldvhéﬁg seen what"; saw -but iva.thbughtfhe hadnft*I-WQuld
19 -bring iﬁ to hisAattention’and I wou;d”take‘any actionpfhat:Wéﬁ
. i?d ‘approériaté, whethep it was.juét filing Or‘whether it wasv,“"

. K , 21 briﬁging;éome'informatiﬁn'to a’repoftsicfficer, f6r examplé;f
‘I' ;E :zw ‘or»showihé it_td.anoﬁhér éédtion Within"thé‘statioﬁ; sOmethihq
il 31 of interest to him.

l:‘i Mr. Goldsﬁith; What is a rgporté officer?
25'? Mrs,'Ménell. éomeone who writes up the office intelli=
; Foutfes

HW¥ 50955 DocId:32277219 Page 30 ° ToP SECRET .

TOP SECRET .




14

15

16
17

13

19

.20

2

24

HW 50955 DocId:32277219 Page 31

P —

o

TOP SECRET .

- gence .of the statioﬁ.

Mr. Goldsmith, Where do his repdtfs go?. To head-
quarters?
Mrs. Manell. Yes, Some‘might‘@e'diéseminatéd locally.

Mr; Goldsmith. Do you know'ifUthere was any spécial

"procedure in effect for getting a tape to the translator,.

Mr. Tarasoff, for example, if the~pers§h:mbnit6fing'thé‘tap?"

operation considered that conversation’ to be, considered a’

particular conversation to be very significant? Was there "~

. any special pr¢éedure'fqr'him to‘get'fheitape or the trans=-

cript to Mr. Tarasoff immediately for translation?
Mrs. Maneli;:;I:preSumé there was, &ééz but I don't" 7

know .. Sométimes we wduldftell him.fo;be dﬁ‘tﬁé lbqkoqt1for“”

“something. There was contact between Tarasoff and my:husbahd‘

.and he might say, watch dﬁf for so énd‘sqg S

3

Mr. Goldsmith. There would be similar contacts then.

between youkikhisband andfthe‘person who was actually monitor-

ing the tap?f~

Mrs. Manell. The Russian translatbr{”yes, but noﬁ?gﬁy“
of thé Spanish transcribers.

Mr. Goldsmith. Your husband would.not ask any of the

Spanish transcribers?

Mrs. Manell. No.
" Mr. Goldsmith. Becausefhe did not trﬁst'thém? '

'~ Mrs. Manell. = No. Wé;had,ng Connection with them. - They

A o
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were the‘bilateral,groug.andiwe wouldn't —- Ilmean theyr'

“would be the Mexicans and they would be cut out betWéen them

and;\I presume, ana-gdpapaSturé,~iWefdiafhdtfhavé'any direct
contact with those people. The only.péopléjwégwefe in .touch

with were Boris and his wife.

Mr. Goldsmith. If theré was aanspecial proéedure théh

for asking»thé'Spanisﬁ tr&ﬁScfibefs_%d“éibédi@e-sométhing"it*

would be an arrangement worked out between the Spanish trans=~

cribers and_Goédpastufe or whoever the Spanish transcribéré'"

contact was? -

MPE. Manell. - Yes. There was no need to expose anyoﬁeT-;

at the station to those people except through the desigﬁéted“
peféon.
Mr. Goldsmith. Turning now tQ'the'photoQSurveillaﬁCe“"

operation, do.you‘knbw what buildings were the subject of that

" operation?

Mrs}‘Manéll.u3Yes,- The Soviet Embassy.
Mr. Goldsmith. And the Conulaﬁé building also? Was

there a difference between the Embassy and the Consulate? "~

._'Mrs: Manell. ‘I‘Héve seeh.phétdgraphé’but‘l am not clear|"

now whether that WasASeparate'or whether it was a sectidﬁ?of”

thejbuilding. I am not sure now whether itJWas;just one_hugé
building.bﬁ Técaubﬁa. I ém not éﬁre whether that wéS'one'
building or whether.it was'a.building;with'a separate cbnsdlaf
I know that the Commercial office was'locétgd ﬁhere, thei?f”

-
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Consulate and the residence.
‘Mr. Goldsmith. Basically there was a Soviet coﬁpouﬁd?
‘Mrs. Manell. Yes.
Mr. Goldsmith. Which consisted“éfbtheir various
offices?
Mrs. Manell.  That is right.

Mr. Goldsmith. It was essentialiy'the"compound‘that“Wa

Mrs. Manell. Yes.
Mr. Goldsmith,‘ Do you know how many cameras or photo-
sites there were surveying the Soviet compound?

"Mrs. Manell. I don't know the niimber. -

Mr. Goldsmith. Was there a similarephdtosurveiIlanéé”‘

operation in effect against the Cuban Embassy and Consulate?

Mrs. Manell. I would presume so but"' I don't know.’

Mr.. Goldsmith. Did you review photographs from the
surveillahce operation? |

Mrs. Manell. No.

Mr. Goldsmith. Did you ever have occdasion to see any’
of them?

Mrs. Manell. If I ever saw them they were ones that had
been selected and. shown to ﬁe by Anﬁ Goodpasture for some
reason or other.

Mr. Goldsmith. As a matter of routiné you would not be

reviewing those materials.?

L4
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Mrs. Manell. 'No. I'don't believe any case officer at

‘the station could just go in and‘rifleighrough;thOSe files. -

'They were'considére&fvéry éenéifiye}*:

Mr. Goldsmith.”'Was Apﬁ GoodpagiuféTé§reSéqn;ibilityl”“
to reviéw‘those pﬁotdéfapgsjfor.the‘ﬁurp§3e'6f évaluéffng
their technical qualit? 6f‘fof tﬁé:pufpbs; of deterﬁining o
Whéﬁhef~avperson of interést, of éignificance, had been -
pbbﬁdgraphed? |

‘Mrs. Manell. I would think’it_Wbuld’be'both.' She was

‘a photographer then. ’She‘supervised'the'dévelopment of ‘the

films that were done right inthe station.’ ‘I would say ‘both.".

Mr. Goldsmith. HérnreSponsibiliﬁy was not just a fecn;
.nica1~nature? |
| Mrs. Manell. No. 
Mr. Goldsmith. For éurposes of:clarification; my "’

understanding is that you reviewed the transéript as a matter

of routine.eVery'day?

Mrs..Manel;. Yes.

Mr. Goldsmith. But the photograﬁhS’YOu did not review:

as a matter of routine?

Mrs..Manell. No.

Mr.'Goldsmith. By everyday, seven days é week 6r just 
working days? o | |

 Mrsg‘Manéil}- Workingrdays; givéfdays:a Qéekf' “

Mr. Goldsmith. Monday through Friday?

001663
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Mrs;.Manell;‘ Yes.

, Mr. Goldsmith. Wasxthe photosurveillance operation -

against the:Soviet eompoﬁhd in effect 24 'Hours agday?

Mrs. Manell; I don't know...I dph‘t think they h&dﬁ
capablllty of shooting at . night.
‘dM Goldsmlth ;Durlng all‘daylight“hdhrs?
Mrs.,Manell; I am net specifically‘elearren this butvI
think they had some time off I am not sureVWhether’they Wete

on on weekends. I don t»knoww I had'better'hotvsgy,'Iaamf'

" not Sure,'I'don't know{‘

Mr. Goldsmlth What‘about‘WOrking”daYS;.was the dperaa
tion in effect only durlng the hours that the Embassy and" B

A

[

Mrs. Manell. ‘I, don't khow;f\I‘reellyfknow next to’ o

nothing about the photographie surveildance. There is no

.point in my trying to dredge up vague ideas that I have b

because I was never .told.

Mr. Geldsmith. You een see Ivam_ﬁdt@pressing“you.

Mrs. Manell. I willljust conqué”the’iSsue, it\iS“not”
and trylng to dredge up somethlng. I wasrnever told.
r.tGoldsmlth; _nght.',For that reason, I am not press-

ing you.- Youstell me if you don't know and -that will be fine.|

Do you know whether there was coordination between the‘photo-

surveillance operation and the wiretap*operation?

e o S @m {j {}
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tap operation picks. up a~cbnvérsation‘that is very interesting

Wouldinhe be_able to contact the phdtésﬁrVeiilahcé'peopleland>

ask him. As'I recall, ‘I think Mr. chtt“held'weekly meétings

P ——
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Mrs. Manell. I don't quite follQW'the~qugstion.'f

LS

Mr, Goldsmith. Let ué say the person monitoring the .

- B

say, hey, something ;S;upjﬁ;

' Mrs. Manell. ,I‘woﬁld'présume”thét“is the purpose. I |

would presume that one would have to,{yes.'

A

Mr. Goldsmith.. Wduld they dthhét”directly‘or would &lie

Mrs. Manell. I don't know.

Mr. Goldsmith;-lHowbmuch coordination was there;between
the Soviet;éperatibn@ahd‘the Cuban opefatidn?at the Mexiéo‘“
City statiﬁhé | |
| Mrs;vManeli.' I would.fhink thaf“if"our'interestS‘@é&@@
Ebincided there would be, gut in general we‘worked'withip'our'
oWnrshé?s; .

Mr.fgdldsmitth DidAyoﬁr.huébanaJmééf’és a matter of
rouﬁine once a‘wéek or e§eryday with Dave Philliés?.

Mrs.. Manell. I don't think so buf”Ybﬁ'will have to =

which might be the answer to the quéstion‘but’l was never
present at those.  The heads of sections; as- I recall were-

there.

'Mr.AGoldSmith;' Would Annf@oodpaéfuré'typicélly*be there,

too?

,'ﬂﬁi@yE’ 
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Mrs. Manell. I would think so, yes.

Mr. Gbldsmith. Were reports frequently sent from
Mexico City station to CIA headquarters?

Mrs. Manell. Yes;

Mr. Goldsmith. .ihat is sométhing that was done as a
matter of routine?.

Mrs. Manell. Yes.

Mr. Goldsmith. What form would the report take? Would
they be sent be cable? |

Mrs. Manell. They could be sent'by’éablé or‘aispétched
depending on the urgency..

Mr. Goldsmith. What is a dispatbh?;”"

Mrs.. Manell. _Dispatch is a letter form, the way“the'*
information is sent‘out- The cable fdrm is the brief, the
brief version of whta the subject is ard then it is usﬁally”'
followed by a dispatch.

Mr. Goldsmith. How is a dispatqh“écfually communicated
to headguarters? Is it teletyped?

Mrs. Manell. No. In a diplomatic'pouqh?

Mrs. Manell; Yes.

Mr. Goldsmith. ' Before a réport“Wodld”be sent to head-
gquarters what prOcedﬁre would the perSon writing the
report follow? To be more specificg you have hypothetically
now a piece of information that you think is worthwhile " =

communicating to headquarters. What steps, if any, would the

Cow

poLeve

T



10

o

12

13
14
18

16

22

24

H¥ 509535 Doocld:32277219% Page 38

23

e m s i s e e g o e

i
i

TOP SECRET"'_i 35
person writing the report:take to make’sure that the:informa-

tion he had was complete an@‘there'was ﬁqthihg‘else to add?
Mrs,vManéll,f‘lﬁEdepénds'on tHéJthéﬁdf“réport;"If,if‘

concerned personalities or categorized®subjects, one would

" check with'the Registf&'fileé andwarédgé'ﬁp'all iqfdrméfioﬁ““

aVailéble oﬁ thé‘subject. innaddition“to%the‘partidﬁiér 
piece:ofvinfcrmation,’dgé w@uld dﬁedge“up“all‘infdrhépicn e
about that subject and then it might ¢r might,no£ be>h§ﬁdiedf
by the reportsfdffiéer.' | »
‘AIf‘iﬁ was an original type of cébieﬂit'would be handled

by-fhe section. If it was strictly an intelligence cable, =

" while we might initiate it, still it would have to be handléd’

" by the reports officer because there was’a ¢cértain way it had

to be sQnt, cértain;dééigﬁaﬁions aﬁd thatzSO;t of thihé;
MrECGoldsﬁith.  Most réports would Ee‘Sent.Sy the“'" ”

reports qffiéer?l‘?‘ | |

| Mrs. Ménell.f'Yes, éxcépt tha#'ndw.and‘égaiﬁ shechuldA

be overburdened by reports and periodically we would have to.h

~sort of.retrained by her in order to put all these various '

designations on the cable: In general, it was done by the

reports officer.
Mr. Goldsmith. Who was the reports officer?
. Mrs. Manell. Rose Offenbacher.

Mr. Goldsmith. Before a repoft’WOuld be sent, would -~

 yQu,'for example, ehck prévious transcripts and the photo- "

i s
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production materials to make sure that in the case of tran-

-

scripts there wasn't additional relevant,méterial'and'in case

of production materials to make sure ==

Mrs. Manell. That would be mote’of“aﬁ"dperational tYpe"
of cable. That would not bé‘an ihtelligéﬁéerdable;~-It‘woula
not involve the surveillance group.

- Mr. Goldsmith. What is the difference between an operaj.

' tiQnal'éable andtah@intélliéence cable?

Mrs.-Manell."Well,jthe'intél}igenée‘cablé‘wodld'bé R

something that¢could”be dis$¢minated'within,the intelligence " |.

communi'ty andfﬁhé1bpéfati0n§i:éabl;£WQﬁiq ﬁav§ to.dd Qithf”;
opgrationé witﬁin qurwdwn’ageﬁqy,.i.méan;within what we;ﬁe:e'
working on. It:WOuld ﬁdt 5e éf;éﬁfivaiﬁé tb‘anyohé‘outsideg”}_
Mr . Coiasmiﬁﬁm 'Infwﬁich'cése would vou §0't6 check the
transcripts and photds? |

. Mrs. Manell. In the case of the.ope;étional ¢éble we

would be more likély to.check teIephoneAand photos and ask

someone to check'the phtpé fqr‘us.
'Mr. Goldsﬁith- What wdﬁid be,thé”pufpoée;in haviﬁé‘ o
Mrsh Manell,.'To clérifyrthe situation.
Mr. Goldémith? Just to makesurééﬁhe:inqumation”yoﬁ“
were ééndiné Qas éomplete? s
Mrs. Mépéll.ilThat is right. =
M:..Goldsmiﬁh. By an‘operatiénalaééﬁie4fo;yqﬁEmﬁan a ‘

BEIDTY
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community..

*materlals and anything else’ you thought was relevant before "

‘can i thlnk of too many. 1nstances when T would be checklng on

thlnklng of in terms of == say we are 1nterested in a partlcu-

cable that pertains to an operation that.Mexico.City station has

‘has in.effect?i'l¢ . jt
;Mré. Maneil. Or thlnklng of developlng 4;It other<w5rds
it is not of 1nterest to the general 1ntelllgence community.
Mr. Goldsmith.. Were most of-the'cables‘that you sent
to headquaxteks'intelligeﬁdettype cableS'dr‘operetional*cabies,
if you know?‘.
| Mrs. Menell; Opefational cableé“becauee they woﬁld pe
1nformat10n on varlous casee that we were worklng on, that'
‘our sectlon would be worklng on. ﬁispatches would be“eent.
The 1ntelllgenee Cableskﬁould be much rarer Qﬁere‘we~Wcu1d‘hav

a piece of information of Qeneral intéiéét”to the intelligencel

Mrg.Gbldsmith, In most‘cases, sincemeSt-of the cables

were operational cases in most ‘cases it was a matter of ©

routinew'yoﬁ'would check theftranscriptéyfthe photo-productlon.

sendxng the‘cable?

Mrs;AManell” Yes.' I am trying o think, ' I really

the telephone'taps and the phtosurveillance.~ Really, what I am

lar ldentlfred Soviet 1ntelligence.of£iCer who perhaps is -
makiné»a trip to theeStateS(bto the border,  That would. be’ an

operationalAcable; We would want to.make people aware of that,

ovia7E
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We would want to mount something to have him watched if he

crossed the border, who he saw, what he did. That would not

. be of interest to the intélligence community. I would not

be checking the photosurvéi;lance pr télééhdne taps particu-
larly about that.

Mr. Goldsmith. .What would you be checking in that =
example? T o : . |

Mrs. Manell. Perhaps I would have checked there, yes."
Yes, I would havé had to to know ﬁhat he was doing‘that;"‘We“
could have heard about it through-othér means- but I think thaf
I most probabiy would check that.‘

Mr. Goldsmith. Would you have done that personally”or"
would the reports officer have done that?

~ Mrs. Manell. She would not havé‘béeﬁ”involved in“thea“

operational cable.. That was done within the section. The
reports officer had to do only with tHe intelligence cables,
not with the operational cables.- fhey”weré‘handled within =~
the various sections in the station.

Mr. Goldsmith. In thatvcase, the person who would

check up on the transcripts, for example, would be the

- particular person who was in the section ‘sending the cable?

Mrs. Manell. 'I would think so, yes. -
~ Mr. Goldsmith. Do you recall doing that yourself on

occasion?

G0187¢
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».just‘check photogfaphs when‘I'Wanted td,‘i wdﬁld:gdtto Annie

1oﬁ:photqgraphs,.-Thefres; of i;,ftheftelegﬁbﬁe materiale”f”J

station?

‘but everyone would have personal files, yes. .

e e e e e i e o ey 2t

Mrs. Manell. Oh,yes,'that, but not checkihé;uIAdid not

g
K

would find already fiiéd“in the Qarioas f{ies-;hat'theQ,
beldnged.in, in wp# fiiés, éubjecﬁ filés”dr‘whatever, or I
éould éq,to éheirﬁné, thé chroﬁplogicalffﬁns‘thét.Were“képt;“
of the biiatergi ‘telephone opératibn.:“'“

‘Mf; Goldsmith. . Bf.ruhs,nwhat dé'you”meén,,thé tfan&f'
scr‘iptS? ' PR . e e
.Mrs; Manell. Yes. I am sorry.

Mr. Goldsmith. What is a é file?
Mrs. Manéll. A P filé is a perSOﬁawi”fiie7‘

Mr. Goldsmith. . That is a local file kept at the s~ ~

Mrs. Manell; That is ;iéhﬁl

Mf. Goidsmith; Its counﬁerpart at,headguarters WOUld
ge the 201 file?

Mrs. Manell. That is'riéﬁt.

Mr. Goidsmiﬁhw Do all CIA stations ﬁaiﬁtain P fiiés‘
or ié'that:really a p?océdu#e-tﬁat was instituted by Win Scott
in Mexicé City?

Mrs. Manell.. They have their«oWn.ﬁermiﬁology for it ~

Mr. Goldsmith. Every. station as a mdtter of routine =

would have ==

potdve
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“Mfs. ﬁanéllr .fhe equivaiénﬁ of‘a 26l fiié.:
M?Q Goldshithp‘rThey ﬁéy_nbtAnécessérily'géfef tQ.iE as
.-a P file? | | | -
| Mts,AManell. .$o; I think they.Wodldh't. I.han-éerVéd_
ih:btﬁerAstations and ghéyndid not cali ;hém'f files thefe.
.}We\did ianéxico Cityg |
| _Mr; Goldsmith. What;ériteria'weré‘there for deéidinéfv._
| whether a repoft shoﬁld%é:éénigéénﬂééd@ﬁa?éérs?"How,did you |

'decide-in\dther¥wqrds,*that something w&svsufficiently:éignIQV

LN P

ficént téiéend?a'fepgft?f%j

Mrs;jManeil.  %5@0£;Q?W%iheé,Wé é{qh'£fdecide;bgééuse"7
‘f&ﬂe'repqrts-officé:.had.acéeég to a”io£,§fj;he mgtefigl“that
we would have and shé:would havé alfeédy{ﬁddé a aeéisioﬁ éb6u£
Whaf,was appropriate‘and what wasntt.'fIﬁ”Wéuld be'thihgé £haq 
_wé develééed-that sheFWould not be awérejqfvtﬁaﬁ weiwbuia'
bring to her‘aftention.

Mr. Gbldsﬁith;‘,Even so,JI am.SUre thére was é lot.of,°
uinformatioh'ybﬁ“hga'bbth of an:intelliéenée‘nature:ahd an
Qperational_nature. pid you send a cab;é’for each pafficulér
igems 6f informatioﬁ‘£9 headquarters? C

' Mrs, Mane1l; 'if wouid depeﬁd'on‘wﬁétherbit waé atmaﬁﬁér
of urgency oi‘not[;.I‘wogla Say we‘sent himfmore’dispagches7
Tthan'We éent‘aables. | |

| Mr.iGéidsmithp Cables suégésts that the infprmationvis

more important =-

L BLioTE
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-significance it would ge sent to headquarters by means of

I am leadlng up to 1f anythlng. However,'I'want:to assure you

vthat I will give you an opportunlty to clarlfy any answer you

TOP SECRET =~ = .

Mrs. Méneil{; Yéé.

Mr. Goldgmith,, Than dispatch? .. -

Mrs. Manéllmlfgés;. : "E’ZEi{ ;;f

.Mr.’goldsmith;  Would a cabie-refléét’the particulaf
i£em being urgent? |

Mrs. Manell.. Yes. I can think of ‘inistances where itf"
might not. I would think in general that is the methqdfthaﬁi
one would use,yes. . |

>

r. Goldsmith. ' In general if soﬁething was of roﬁtine;

diSpatch?
Mrs. Manekl;"¥e§{
Mr. Gol@smiﬁhg fﬁgit was nbn—rdutine,fit would be:sené. o
’by céEmé’ | : ; ? I : .73;ﬁ . '_:J e
1M£s Manedl .~ Yés Are you'leaaing’uP tovaﬁYthing
specifig? i may not be on thé same wave‘length that yoﬁexé”"
on. |

Mr. Goldsmith. 'In response, I really can't tell you wha

have glven to me.

Mrs; Manell. It.is just that I théught YOu would have
known about cables and‘diséatéhesw. I am‘anderihé, you know, |
Whyvq; _ :

" Mrz.Goldsmith. I have to state first that by means of

TOP SEGRET "%
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! |- this procedure I am not really authorized to answer questions

f” 2 asked by a witness but I will certainly give you an opbortunity
3 to clarify or expand on'aﬂy.answer you“havelgiveﬂ,

. 4 Secondly,. to answer your gquestion 1n part, althou h we *

| 5 have had an interview béfore, ﬁhe'purpOse of the deposition.ib

6 to put all of this on the record. In fact, many of the
7t questions I have asked you I know what“the answer is but the”
8 purpose is still to put it on the record. = -

9 Where would the cable go, once it reached headquarters?|

10 Mrs. Manell. That would be up to headquarters to decidé.
N Mrf~Goldsﬁith4' You would send it to the Eenﬁral”offiCé
12 -in headquarters or ceﬁtral desk?
. -* 13 Mrs. "Manell. E Yes.
| 14 Mr. Goldsmith. The person at&thiat desk would --
15 Mrs. Manell;r We might decide at'ﬁhe“station that it

16 should go to other stations as well. " Wecould make that

7 decision lbcally. H

13 Mr. Goldsmith. Is it fair to séy that most of the i

19l information that you and your husband ‘sent to headquarters

20 would have gone to the Soviet RussiaeCounterintelligence

_ 21 Section?

. 5 22 | ‘Mrs. Manell. It would have gone first to the Western =
3 . - ! .

N 3 Hemisphere Division because we were under them. That was

24 their bailiwick. We were under them geographically.

i
S i . ,
N ~ It is true that my husband was in the Soviet Section.
|
!

BLLORO
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- It was carriéd that way not for that'réason,rbecause it was
" of ‘interest to the Soviet Section they would be automatiCally'

- made -aware of it, yes.

Mr. qudsmithl Would it also go”to:thé'Mexiéan'désk?"
Mrs..Maneii, Within “Wg%? | o
Mr; Go;dsﬁith; - To §Oﬁf knowledﬁé;fWés”infﬁrmation*éléb‘
‘transmiﬁtéd.to headqﬁéftefs by means dthéléphoné?
'Mrs.~Manéll;”;I:wouiaygﬁess if-caula be bﬁt'i‘wodld

think it would be rather rare..

Mr. Goldsmith. Why do .you think it would be rare?

. Mrs. Manell. For security reasons and also =-= you know,
.vfof'a matter of record generally things want to be put on

record.

Mr. quasﬁi£h, if éomeone-&énﬁed to'aovia@pﬁgtihg
sometﬁiné on the.recd£d, woﬁld.ﬁe make'a.féleﬁhOne4qali?j“
Mrs.ﬁMsﬁe&irh. I guess anybody éoula-alﬁayévpick“up
the phéne.  |
Mr . Goldsmith;{>Have.you ever ﬁéard'éf thé tefm W@@‘””“
"Unaccountable Pough?"
| Mrs. Manell.  I ha?e heéra';he férm;'yes;‘
Mr.'qudémith;t Do ?ou‘kﬁow:what'Ehat meaﬁé?

Mrs. Manell. I guess unnumbefed”pbuth I don't spééi4

:fically know;

'Mr{_Goldsmith.' Do you know what it was used for?
| Mrs. Manell. No, I don't.
001081
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- up a‘telephonef; I mean obv1ously there were rules, we: - would -

A‘Statlon, for example, wanted to call someone in headquarters,

[

know of her.

o

TOP SECRET .
'Mr,-Goldsmith,, Did you'ewer use one yourself?.
Mrs. Manell..hNo, |
Mr.. Goldsmlth.; Are you aware of‘any other manner 1n
which a non- record communlcatlon could have been done’
© Mrs.. Manell. -No, As}I said befOre,{anyone could pick'

~

not just pick up a telephone and call headquarters about

N

anythlng. We were not permltted to do that. We Would'not.

e
‘ [ "y Y "

do that.' What I mean was that, well I mean 1f ‘the Chief of

I am sure he could plck up the‘phone -and call them
r._Goldsmith. Do you know if he ever did that?

 Mrs. Manell;,;I'don't know.. |

Mr.fgoldsmith1 Do you know Charlotte:Bustof?“

‘Mrs. Manell;.4Nor~_lhe name,is familiar toeme and'lf
,understand she works in WH‘bivislon but'l'was‘never'in»WH\
DlViSion so I don't know:her._:

Mr. Goldsmlth.. ﬁid you know that:lnAlQGB.she worked on
the.Mexico‘Desk? ( | | | |

Mrs. Manell.. Ilhave-heard that'said:’yes;‘ I thlnk ‘the
last tlme we were together, when I was. 1nterv1ewed the flrst

time, here name was mentxoned, ,ButAother_than that, I dOn't“

Mr. Goldsmith. What.would be standard operatlnq>prooedur

at headquarters upon receiving a cable? How would they’respond

*J

TOP SECRET
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I don't know what you mean.

"an ansﬁer, yesj they would answer, mbSﬁWprobably'by cable,

'how they would normally do 1t because ‘there” would be probably

more'than they wanted to put in the dmspatch.

'a fast response, as fast as possible.’”

procedure at headquarters to the extent that you are aware of

"it. Once the cable came in who would ‘make the decision as to

i

- TOP SECRET =

Mrs. Manell. ‘I don't know howgﬁo'ahswer‘that question.

-Mr; Goldsmith; Wou@d the?-typioaily'respono to a cabled
.Mrs,‘Manell‘-'Oh,~yes...I-thoughtzyou meaﬁ# Withih ﬁead#

quarters what was their movement.. |
Mr. Goldsmith. Ifmay'get'ﬁo that later on.
A cable sent to headquarters.. o

‘Mrs. Manell. If it was somethfng“speéific and we wanted

since we had sent itithat way. Saylng "Dlspatch follows" is

..Goldsmithf' How long. did iﬁ”generallyktake to get:a
response ﬁrom heédquartersé- |
. Mrs. Manell. I think there is a rule;. I don't know, .
thinking baokbmany Years ago,when I wds first in}that,”a cable
had totbe;answered within e ceftain‘set amount of time}s T

don't know what that is. In other words, it would requ@fe“”“

r.. Goldsmith.. I would like now to get into the”

where it would bé routed?
' Mrs. Mahell. The person could tell by the desrgnator"

at the top who the respon51ble .officer was for it. There

I3

TOP SECRET
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would be designators,for area diviSiqn'and then_for projects
and so forth. By the tone of it one could tell who was
responsible for that.

Mr. Goldsmith. The céble itself:Woﬁld have indications
as to who should receive it?

Mrs. Manell. If there was enough ' put on the tope;‘*I7*

‘am getting into detail now and I am not "angWéring your ques="| "’

tion. If it came from our section, if it ‘¢came from Mexico
City station it would go to the Mexicé City desk énd that”“ “
would be WH Divisdon.

Could we juét wait for‘just one minute without putting:
this all down?

Mr. Goldsmithf -Suré, go ahead.

(Off fhe record discussion)

Mr. Goldsmith.} On the record.

Who WOuid'decide whether someone 'high up in the Agency
should receive a. particular cable? I imagine the person’
sending fkein Mexico City‘station would be able to designate
someone high up, DCI, for example, to ‘see it.

Mrs. Manell. Yes, they probably could, vyes.

Mr. Goldsmith. What about at.tﬁé‘réCeiving end?  Who
would decide that a cable is sufficiently“impOrtan£ to go
relatively high up?’ By high'up I mear the DCI or the'head‘
of a‘particular division or the assistant to the head of a

particular division. ' Who would make that deécision?

001684
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1 '} o Mrs. Manell. Wéil,;ﬁhé c%Sé 6ffiééf c§f£ainly'wou1d. 
T 2 not.ﬁﬁﬁlmeén on tﬁe headqﬁarters lével who'would3décide Qn 7
S 3 fﬁé’ﬁgadqﬁérters"level wholhigher up in;ﬁééaquartérg shouid”:
- | 5 - .‘Mtx"Goldsmith.ﬁ Right. ' e R

-6l 7 Mfs; ﬁane1l. {I would guesé theﬁhéadiof,the~WH Division| .

7 the head of the division,»'I mean a case officer onld”Wbrkff
8 | within his own section, his section heé@@@ahd depending on ¥
9 what they decided together.most probably -~ I am not sure

10 whether the head of the‘diVision éées“évery"éabie.. I*Would“’

A § suspect not.
24 Mr.,Goldsmith,ﬂ Basi¢a1ly:itfwdpld"be'up,to'the*pefsbﬁ“
. o 13 | receiving the cable to bring it to the attention of theé head™

14 4§f the'diviéion;Wﬁq would’ then mgkelthe'décision to send it
'jsb fﬁrther up? .
S Mrs.‘Manell.‘»Yes.' Thére‘mightvbé §Qmé’inperim'&isCus~
7 sion_éboﬁt it. The,ca;e officer would‘ﬁ&t go to-the head of
13 the division."ﬁe Qdﬁld go td the'séctién‘éhiéf and.ffoaﬁﬁhere
19°1 it would go up. Tt is‘just that Gsfgs'déﬁft'talk to 1fs}‘:
J20 'G Mr. Goldémith."lTurning now, specifically to the area of

21 ~ Lee Harvy Oswald, do you know whéther “the Tdrasoffs or'&hYdﬁé

21 c1se at thesMexicé City station eVer'éttempted t¢de a voice"
= ,' identification of Oswald's voice? -
*2411 | Mrs. Maneli. i don;£ know;,.
L 28 ; Mr. Goldsmitﬁ} .In other Wdrde'liStening\to a tape of
| | ST bty A LT

i
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,',.1 | theconversatlon a{hdv'jdéCidih:g‘véheﬁhe»r ornot the Volceon tﬁe
fﬁiv."_- '2¢:'£apefwae;03wald$s? | e ' ’ ‘ '
r?; y' ¥5f Mrs;-Mahellm ?Yauyﬁeahmbecaase'Eﬁgy:éga;s&ﬁéthih§1#5;vag
~' . o ﬁ“{‘_ bcdl..tii};»lar“e‘ it w1th'> | ' ' '
3| we. colsmier: vou sighe Kavé Somsthing o compare

té-»?lt w1th, you mlght not

oo
[ S

1

Mrs.~ Manell.' I don t see how they could

'?Sﬂ ":f;b » Goldsmlth ’1For example, you mléht have one tape.

’.9 ”Iffyou had Oswald s y01ae on TV you could obtaln thab tapelf_
h19¥ urecordlhg and you‘could ——ff.':

',ﬁf: o Mrs. Manell; /That is what I say, iﬁAyou are'eempringfé

‘:jé> llt leh‘somethlng else. | | o
" . o 13 f omr. 'G,ol’dSmi‘th,f% .D'oikyfo'q_,. know it anyf'éype"bfl vo'iée compar i~
| | 'jfi —Véén washeyer;made?;- B T | . e
715L .‘lA'ngrs.'haneiiy“gifaéhhb.khbw.i; 
‘ﬁ§ :,.{: LME. Coidéﬁith! Aif'iﬁrhadibeeh“ddhe{weuid‘yeuhhayeikneﬁr
1J7 ;u:’ ’ Mrs; Manell Maybe ﬁo#!.tl waaxﬁatfbheré7fuli.ﬁame;aag .
,‘3- -youa:é65114;*i dOn't»knew;‘yj;" | A .
-;}? ‘, »'1 Goldsmlth K I would llke te refer your artentlon now.
;20‘ to. CIA decument number 208 whlch 1s cable number 7025 and I
.wouid llke to ask you to read paragraph number 4. ’ :éi_f‘7-%*“v
o ﬁre; Manell That 1s 42

/"f O Goldsmlth It says W J Felnqlass. ,I thihkhit’

refersyto Borls,‘ Accordlng to.that_1ta3uggesttbhatfaavOice'f

12
R ¥, B
RS,

' domparison was made.

ﬂ@i@af
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Mrs; Maheii.,.If he says so, it was.ﬁ

Mr., Goldsmifhj But you dqn't hé§e persohal_knowledge
of that? |

Mrs.. Maﬁell. NoQ 'Ycu cou1d ésk»my husband about that.
I am sure he knowsg-: | | |

Mr;'GoldSmith, Before we move.on,'Wf'J;-Féinglaésiwoulé
be aypseﬁdQnYm for B@riS?i |

Mrs, Maﬂell. ilkgfesqme it was.®

Mr.lGoldémiéhf‘,W; J. Féihglass”Woﬁid“be;é‘éseudcnym?jif_f

Mrs. Manell;i:That is right.

Mr. Goldsmifh. ,Pseﬁdonyms<are routinely used by the
Agency?. |

Mrs. Manell. 'YéSa .

Mr. Goldsmith. What would be the purpose of using the -

Mrs.-Manell. 'TO'conceal’their real7iaéntity.iﬁ traffic.
Mr.'Goldsmith;’ So iffEhis eableTWére ~-
Mrs.4Mane;1;‘ - wéreiihtércépféd”%?“'" """"
_ Mr.vgoldshith} ,—;kﬁdlone would'knOW“Who W. J;Eéiﬁgléé#
refers to? |
Mrs. Manell.. Yes. . ‘ ‘vi‘ St "”1:"*
Mr. Goldsmith. Does thé Agency‘have'a.practicé”dfj
having its empléyees; speéifically casé*officers, use Opera-"
tional aliases? | |
Mrs. Manell. i"QouldﬁéﬁysabeO;'no:f’IE'ié done in

S TOPSECRET e 001087
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strictly for cable traffic. He Wduld‘ﬁot use‘thét at all.

TOP SECRET =

specific instances.
Mr. Goldsmith. If a case officer has a contact with an
agent would he use his own name or would he use his pseudonym?

. Mrs. Manell. He would never use“a;pseudonym, This was

That was for cable and diépatch'traffIC‘bﬁly within the.AgénC§.

Mr. Goldsmith. Would he use his own name then?

Mrs. Manellrl He would usé an-oéeratibnal alias in that
case.

Mr. Goldsmith. Would an operational alias be listed =
anywhere at the Agency?

Mrs. Manell. Yes. It would be listed in the contact
reports which would-be made routinely and would be well docu-
mented..

Mr. Goldsmith. Do you know if the Agency has any’
central filés indicating which operational aliases were being
used by its officers?

Mrs. Maﬁellf~ Weli, they could éheck“back to the station.
I don't know. I would think that if they got the contract
reports, at one point I know earlier wé did hnot a‘.‘l.ways'”s’end'"'f
contact reports when I was at other places. 'But.I th@nkjthét
for quite sometime in fhis period, confacttréporfs were
required to be forwarded on a'monthly'cr”tri;monthinbaS@SJ"

| Mr;MGbldsmith. You don't kﬁow whether they maintained

any kind of centralized file? :

601988
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'be recorded in some. fashion.or form either in"a contact report

in a moment. Do you remember offhand whatithe substance of

-.obliged to report the gpntaqtloanny‘Amer&éan'with the Soviet

TOP SECRET =

Mrsf@Méném1. 'It wouldvbe'rééo?ded@litiwéﬁié\always
-;AI'don'ﬁ know thaﬁ‘fhére'was a.file'és'$ﬁ§ﬁ5maiﬁtainéd in’
the'Eﬁbéssy listihg the aliaées. .Bﬁﬁ'it éqg}d-be carded:
most;p#obably»aﬁd theh_retrievaﬁiéf

Mrwggqldsmifh;: Gettihg gaék to}our'frieder; Oswéld;“
when was he first dfaWn-to your~attentfdn?ff5

(Mrs, Maneil; Throggh the'bilateral“t#%nscriptiohé;” o

MF¥. Gpidsmifﬁ; fSo, §ou rééa a tiéﬁééfipt iﬁﬁolvingi*°x“
Oswald? | o " - |

Mrs. ﬁanell. Yes.

Mr. Goidsmith,,‘DQ you feméﬁber Wwhat that’tr’z;‘nsc‘i:ip't".7‘"““~

said? We will give you a chance to look at'the transcript -

it was?

, Mrs;’Manéll.» I know he Was in tbuch’with tﬁe'Sbviétv””
Embassy by ﬁelephone and he waS‘askiﬂg“aboutwa letter, a visa
as I recall.

Mr,)quasmith.f Was the stald«cdntact with the
So?iet Embassy consideied to be unﬁsual? |

Mrs. Mahell.' No.

Mr.»Goldsmith..kWhy not?

Mrs;;Manell;.»Welij th¢re Qéfeéaées of cghér A@gricans

[ R

who contacted thefEmbassyvfbr‘véribuS'réasonsf We were ornly
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- case sent concerning Oswald?

‘because in the case of Americans we were required to send it .

‘uby cable and not by dispatch.

with the Soviét Embassy that that fact had to beﬁknéWn'to

Mexico City station cable traffice to CIAzheadquarters we °

- TOP SECRET ..

Mr. Goldsmith. So in Oswald's case it was just a

‘routine contact by an American as far ‘as you.were concerned? -

& NN 3

Mrs. Manéii.«'Yééﬁfﬂ
Mr. Goldsmithg;;lfw;haﬁjis fhé?CéSerfﬁheh why was the.

-

Mrs. Manell. -That. is why i.askedizou that'earlier,:'““

, 'Mr,tGolésmith.“‘Was,that‘a~Writtén regulation? o
Mrs. Manell. I don't know if it was written but it was

understdod at our station that any- Americans:who-were in touch

headquarters by cable. It was alwaYs’Sént‘ﬁhat way, whether "
we considered it very unimportant or routine or not. So - -
there must have been a regulation but I am not. aware of it.

‘Mr. Goldsmith,,vIaqﬁQSS'then if we were ‘to review the ' -

wQuld fih@}a‘lot of cables reportiné éohtact”byvAmeriéans?
Mrs. Manell. You Qquid find btﬁéré,”yes.
er.‘Goldsmith, Each case the,persoﬁ:identifiedvhimeslef!;i_
or you ha& establiéhed idénfifidatioh? |
Mrsi Manell;._Yes.
‘Mr{ Gdldsmithl In Oéﬁald‘s c&sé@ghdw did:you knéwﬁhé

was an American?

001090
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Mrs. Manell. I guess the person listenihg.tQ the tape -
-—fI don"t recall whether it was in Spanish or Rﬁssianfof
whét,? I don't recall. As I recall, I saw it in English.
Mr. Goldsmith. Let us take a look at that trahséript'f

now. I would like to refer[You to CIA document number 13.

‘Please take a look at this. ¢ o=

Mrs. Manell. 'It was in Ruséian}‘f‘*i
Mru,Goldsmith. You are looking at‘én“EngliSh trahéla—‘
‘tion of é‘Rﬁséian conVexsatidn?: | |
~ Mrs. Manell.. Yes, that.is right -
CMr. Goidsmith. -What‘is-thé;déﬁe*othhe trénscript?
Mrs. Maﬁell. 1 Octoéber 1963;  |
Mr. G&ldémith; Thét means th$£ theﬁ¢oﬁverstation'Was
had on 1 October 19632
| Mrs; Manell. Yes.

" Mr. Goldsmith. It took place according to the tran-

's¢ript sometime after 9:55 invthe morning, “is that correct?

Mré.'Manell.. That is rigﬁt.bb

Mra Goldsmith., In that’éranscript thé‘person talkiné"
idéntifiéé.hiﬁsélf as.Lée Oswaid{,is tﬁat ;6rrect? |

Mrs. Manell. Yes. |

" Mr. qudéﬁith.. Eased ﬁpon thaf-transcript, is this the

transcript‘thatvp;ompted'the;égbge to-be sent ﬁo CIA head-

quarters?

Mrs. Manqll;- I presume it was.’'’ ‘- ¢

-;ggiﬂsi
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TOP SECRET ..

Mr. Goldsmith. We will‘give you aichance éd.look at al
the transcripts. |

‘Mrs. Manell. T am sure this must be it, yes..

Mr. Goldsmith. What indications’ifyany are there on
this transcriptltﬁat Oswald was an Ameérican?

Mrs. Manell.. Well, he says he Speaks'in»broken”RUssian.
He could tell from that probably what matidnality the pérsdﬁ”
was and the name Lee Oswald sounds American. It is not a
Mexican name certainly.

He says "and spoke in broken Ussian!." If it were a
,Spanish person speaking broke Russian or English persoh“'
speaking broken Russians the transcribers would know. The
accents are different..

Mr. Goldsmith. The transcriber does not indicate
wheﬁher it is an American speaking brokeiRussian oY a Spanish
pérson speaking bfokenfRussian.

Mrs. Manell. No.

Mr. Goldsmith. It indicates whogver was taiking Waé -

Mrs. Manell. ;f'speaking in broken'Rdssiénr right.

Mr. Goldsmith. I hotice that there is some writing
on the bottomrof the page.

Mrs. Manell. Yes.

Mr. Goidsmith. What is that?

' Mrs. Manell. It means that thié'came from the Russian’

Embassy. This I presume is the telephone. This is thefdate.

goings

»on.  TOPSECRET
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These are -- I am not sure whether that would be the lines

. wheresthat occurred.

Mr. Goldsmith. Onltﬂe'tape?.

Mrs. Manell. VYes. I don't knowrt>A»
Mr,,ggldgmith. The last line would be the time? .
Mrs. Manell. Is that»ité | A f”' “”'”
Mr@@coldsmith.:'e921'to 1320._.I'hotice éhere_is1po

routing indication on this transcript.’. Is“there any reason

it why that wbuld be the case?.

Mrs. Manell. I am wondering if this was the original‘ '
one. I worked from the copy. It .would have to be.
Mr. Goldsmith; In part it would“seem‘this‘is the -

original because it has the ﬁandwriting”On'the bottom of7the'

page..

Mrs. Manell. vYés.

Mr. Goldsmith. Whose handwritihgjisjthag? Can you
ﬁell? |

Mrs. Manell. I don't know..

Mr. Goldsmith. Do you know why there are no routing

“indications on the transcript?

- Mrs. Mahell,  I haQe to say}this“musf be ‘the reaéony tha ;
htis was the origiﬁal'ofwthetranégriptféﬁ§ tha;'this¢would
bejwhat WOuid be in ﬁhe’filéé;'the éhrqﬁblogiEal fileé that
were kept; | | - o

Mr. Goldsmitﬁ. The réuting indications.wéuld nofméily“
| 001853
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"names and filed soVand‘so at the'bottom;"

“who saw it.. It was broguht to my attention by the Chiéf;.ﬁhe

‘Head‘of thé‘SoV$ét,Sectionj and byfAnn*GOOdpasfure who was

Sit up.

responsibility it was.  #:icb Lweas

whether it was our responsibility to sénd this up because it

|

- TOP SECRET @ =
gb on ohe of the copies?

- Mrs. Manei;. ‘Yes. .
‘Mr. Goldsmith;';So, Ehe original»wdhld*ﬁ§t fypically;be

marked up at 511? ' ’ . T

. Mrs. Manell.ubrﬁat Wgﬁld be my guess from seging'thisp“
yes. You see,¢it Sa9é.pagé'ly coby phmber'l; S0 that'must '
be what it is. You see, the‘kind-thathent through the '

statioh that weré rodted around would ‘have warious peoplefs5

Mr;_Goldsmith;- What you are’feférring to hére_aS“the*“

bottom, it éays‘HSCA in caps. That refers: to this Committee,

House Select Committee on Assassinations, “that was put on -
later.. What action.didwyou take,afterfseeing this transcript?

Mfé.'Mahell;:fI think'I was the third’orfbeyohd person

discussing>this and who Was going to hOtify;headquarters énd»
do the memorandum. I think there was a bit of discussion abou
Mi;’GoldSmith.:'Why wgs'there_discussion about whose

Mrs.: Manell. I think because when it was an American .

ib@soﬁt@éﬁff§&&_betweén*whether'We'shdﬁld_haﬁe’to do ity" 

;

t.

‘whose reéponsibility it.waS;" As I récalli'ITwés'tqld;to writdf,
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~be written and at fhe.samé ﬁime the internal memo would: be

- to make this -- that he was an American =='it was enough to

touch with the Sovieét. Embassy and to qivéjthé gist of thé

of the Cuban Sécticn butiI.am‘not'suté“iuéthhatftiming’there~

!

TOP SECRET = -
hédﬁﬁéibe aceompanied by a mémoian& it took time; or Whéther
it was Aﬁnfs résponsibility. It was_juét‘a‘littlé, noftarqu-~
ménﬁ}fbuf a discussion agoﬁfr weii, "youido it; i doﬁit Wahth
to'do it,;you handle it",'and I,Had tO”ddfit.> |

Mr. Goldsmith. This would have 5e¢ﬂ’a¢compahied Ey a
memo?. | |

Mrs. Manell. Yes. This type’of’ﬁhing;'the cable would

giVén-to thg Ambassadoriand whoever‘eléélshduld be ndtified
about this;;.In this ase the legal attache at the Eﬁbassy;‘

Mr. Goldémithh Would a dispatch with more.information-
follbw? |

Mrs. Manell. ©No, I don't think so. "There was enough’ ~
make it a matter of record that he as"an*Ameridan was in’’

conversation,

' Mr. Goldsmith; ,Did‘DaVe Phillips haVe‘anything'tb‘dd:7
wifh this éable,’with“this transcript'at'that'timé,_in“OétObeq
19632 |

Mrs; Maneli. ‘I fhéught’at'ﬁhat*tiﬁé-tha£ he had','-t'hat“f
he wasAheadvaf«pfobagaﬁda}ftdﬁerﬁ‘gqﬁidﬁxéé’fﬁéy-¢alled if;

propaganda type responsibility. I know later he became head

was there. I thought;at this time he was.head of the Covert

goibab o
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Action..

Mr. Goldsmith. Do you remember ever discussing the
cable with hime?

Mrs. Manellg _I did not.

Mr . Goldsmith. What action did you take after seeing

this transcript?

Mrs. Manell. I wrote the cables for headquarters and at

the same time I attached the cable, I wroté the meo to be
distributéddto the Embassy and sent them both forﬁard to

Mr. Scétt. That is the way we had to do it. You could nét -
send the cable first and memo later. They had to go out
attached. 8o he saw that there was a compléete package?

Mr. Goldsmith. I recall from the interview that we had
that you basically re?iewed transcripts“in“a chronological
order, is that right?

‘Mrs. Manell. Yes.

'M:. Géldsmith. So you reviewed'the”trénscript from the
20th, the conversation ﬁhat took placé”on”the 20th before |
you reviewed transcripts of conversations”that took place on '
21st? |

Mrs. Manell. I would say so.

Mr. Goldsmith. Here we have a conversation that took
place on 1 October 1963 but presumably by then you have seen -
tranécri?ts from September 196372

Mrs. Manell. I would think so.' It would not have to

PU1e9s

}.he
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be but T woulduséy‘so, yes.

Mr. Goldsmith. Based on the routine proceduﬁe you

" followed?

S

Mrs; Manell. Yés.

Mr. Goldsmith. Now, prior to sending the cable did you|

, check-éarlier‘tfanscripts‘to see if Oswild's name had come

up earlier?
Mrs. Manell. I don't think we did that. I have. a very

good memory and I have.a trained'meméry and'I'wouid remembéfl

- if his name had come up previously and it”had'n6£, However ,

I did do a check of our files, a thorough check of the filés.
I also inquiréd*of the Chief of Registry about whether he had

seen this name fecently; whether he was making up a P file

~or whatever. I might have looked into the Soviet contact

“file.

Mr.vGoldsmith. You said ydu did”a”tﬁbrpughzcheék”of‘"5’
your filés; What wbﬁia you be lookipg for?

Mrs;‘Manellii T would be lookihgﬁat thevcara.indek to
see if we had a card oﬁ him which would indicate what files
ybu.could'find fhe-infdrhaiion in. |

Mr. Goldsmith. .P file or subject file?

Mrs. Manell. P file ¢r su£jéqtﬂfilg;:yeén
Mr. Goldsﬁith; Didiédﬁ'liﬁkO;wald'tOVani --
 Mrs. Manell.  An§pI.l§ok§d at unfiled stuff too, as I,

recall.

2y

iﬁuA.A,

5
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. him at that .time.

" not?

photograph hut I did not'get that}?hotbgraphtout. Ann got

!
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Mr. Goldemlth Dld you llnk Oswald to ahy eerllerii
contect to elther the*govlet or Cqban‘Embaesy.or éoneulate?

‘Mrs{rMaﬁell. No;‘:There»WES.hothihgatofindicate thet
wheh'I.did“hake my‘check + T dld a thorough check as I alwaye
did. There was hothlhé towlndlcate that I 1ooked in the
unflled plle of thlngs to be filed whlch could be qulte

con31derable since Mr.. Scott dld keepalmostevery scrap of

paper that went-through*the'station and there"was'nothihg on

Mr. Goldsmith. Did you check the photo production
materials?.
Mrs. Manell. No.

Mr. Goldsmith. This was an operational .cable was it

Mre. Menell;A Yes.
Mr. Goldsmith. I thought earlier you said that &%
.Mrs.'Mahell; T did not look at those - files, no. ‘When

we sent cables, I know that we said that we did look at a”

the photograph.. I.toid“you before that Qé ju-t did hot.riffie»"
through those photographic files. :They were very sensitive.’

Mr, Goldsmlth You also sald before, however,'ast
recall, that as a matkeér of procedure with- regard to opera—r‘
tlohal cables you would»check-transcrlpts. l

MrS@ Manell. Yes. But since I 'was Feviewing these'On’a

ﬁﬁl%ﬁ
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'conStant'basis and since my memonIWas excellent then, I had

lother‘people in reading them would have seen the relationship.

[ S —
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é fraiﬁed‘membry foffdredging upiihfbfmation abéﬁt peéplé,
I would‘haye remembéred:iffhiS'name hddﬂcdme ﬁp,fl o
- Mr. Goidsmith.’ What abbut if.hié'néMe Héd'not'cqmeﬁub’
but' if thefe had been a contact by soficone eise} a cqﬁtaét
by Someone;ﬁith either the Cuban or deiét‘ﬁmbassy in whieh EF
person was seeking a visa§. ‘ '
Mrs. Manell. I.would not see thé”Cubéﬁ transcript.
HdweVér, Mr.‘Scott saw all transcripts."I don't know hdw
many Annie saw. I don't know What she' had to do with'thé'

Cuban.transcript.' But Mr. Scott definitely and I presume some

I did not see it'beqaﬁse I.did‘not read their transcript;:_
As I say).I did a thqrough-check of the fileS'andlthere"waé
no ihdication of any other informafioﬁ'dnfOSWéld at thaﬁ time
including ihfuled'matérial.
Mr. Goldsmith. Let us take a'look'ét £hat céble'now;
I would like to refer you ﬁow to CIA l78;'v1 gélieve this is a3
cable dated 8 October 1963. I§ that cé:fect?
Mrs. Maﬂell. Yes. |
- Mr. Goldsmith.b»létéﬁis ;hé:éaﬁfé thét:y;u sent?
Mrs. Maneil.‘ Yes,~that'is;the?cablefilsent.
‘Mr. Gold;mitﬂg ’Now;ﬁrééaingftﬂe;fifsﬁnparagraph‘of this
cable it does appeafﬁtgatftheQiréﬂs;r{pETYOulhéd in mind was -

this Im@ctober transcript which is CIA number 13, is that

801098 |
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1 right?
f“@ 2 . Mrs. Manell. Right. This first section*wquld‘haVe been
3 dohe on the basis‘of thg transcript. The.sécond.Section would
. 4 have been 6ffered to me by my husban'd'"aﬁd Anhie. They would

oo

5 ha&e worked on that.

6 Mr. Goldsmith. Now, turning’f:om‘thé“éablg back to the
7 transcript here it says in brackets, éﬁmﬁeﬁt‘by thevtgansé

»'8 lator, the same who éhoned a day or so“"ago and spoke.in‘ﬁrOkém
9 Russian. |

10 -Mrs. Manell. Right..

n Mr. Goldsmith. Despite thisbindication4here I believer

12 ' your testimony is that you did not go back to chedk the

. . 1:3 -Vtransc_ript because by virtue of your memory you knew {:'hat
| 4 Oswald's name had not come up in any éarliér conversatibn,
13 is that correct?
16 Mrs.'Manell.‘ Yes.
17 . Mr. Goldsmith. Turning to the second paragraph of the
13 cable it says "have photos of a male Whoaappea;s to be &n

19 American entering SOVEMB ‘1216 hours, léaving 1222 on 1

20 | october. Apparent age 35, athletic build, circa feet,

_ 21 receding ahir}ine,wbalding top, wore‘khaﬁié §nd sport shirt."
| i 22! Can jou explain how that photégféph was obﬁained'and
, B3 why reference to it was made in the cable?
| 24

. Mrs. Manell. It was dredged up from the files by Ann *

Goodpasture.

| : Top SECRET A .?, N
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~‘anane_else»at‘the‘stﬁtion} to gé‘indiécriminateiy in thcéé ’

 files. They were very sensitive. She and the.héad of thg

" to-include in the cable. She was VerY”ﬁdod,at‘fighring’out”~

_height because she would compare them with other things. She

information and put that in the cable.

¢ e st o g s

+o me I don’t know..

!
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Mre.Goldsmith.- Not by YOuZ

Mrs. Manell. No. I did not have'access¢,neith¢f aid
Soviet Section discussed this and gave me these particulars

knew thé specific heights of pebplé and she had really 4 o

deveioped:quite an ability-to ddithat;”so I relied on here -

- Mr. Goidsmiﬁh. Did_Ann think thit that phot6 shoWéd“
OsWal&? | | ‘ |
Mrs. Manell. We say "appears gd bef."Whathe are~
tr?ing to.dq was jﬁs£ correléﬁe'anything‘thatvwe had.
 ‘Mf. Goldsmith.',ThatVdoes nOf‘Quite anéwér'fhé.questidn‘
Did Ann think‘that the photo -- | |
M:s.iMaﬁeli. I don'ﬁ know what she thought;
. Mr;bGoidsﬁith,'Did you talk tozﬁere'about #he phogo#:
graphé. o | .
.Mrs; Magelfj;]ﬁo.K
Mr. Goldsmith. 3She gaﬁéﬂYpu;a“ﬁhOto'and gbe gavénycu X
the infbrmation'Eontained.iﬁ’ééfagrap£R2?: J
Mrs; Manell. Iidonft;knoQ_Wﬁéﬁﬁei\éhe gave.it tofﬁe.'

I know she discussed it with my husband. jWhich.one-gaﬁe”itr"v

oy
=)
=
[ o]
S
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I he époke to thé Embassy on 1 Octdber,“‘Why!did'it take one

. tion and you sent. it toAWashingtdn and‘at{lééét with'régard

_EmbaSsyr according to the cable, was on Lﬁ@ét@ber, or at least.

T

|

S

‘now. Saturday and Sunday, we did not work Saturday and

'Sunday unless we were wbrking,on éomething’Spécial that we

impoﬁtantf ‘It was one American. . A'nﬁmbengof others had been

Mow, saneli, ¥an by _ . S
Mr.-Goldsmith.':BasicaIIY'you were giVeﬁ this informa-

tion and -- . . }
Mrs. Manell. iYes} because I aid'hoﬁ know anything =

_abéutvéhy of this.

Mr. Goldsmith. You were basically given this informasic

to'the‘information.cohtained in paragraph 2 you did nok’ -
analytical work, you were just giVen that “information?
Mrs. Maneil. That:is right.

: Mr. Goldsmith.- Now, Oswald's contract with the Soviet .

Week"for thevcéble to go ogtﬂto héadqﬁartefs?.J
“ Mrs..ﬁanell.- What‘day was 1 Oétobér-and whé£ day Wés\ '
8v0ctober?i  | o |

Mr} Goldsmith. 'l Octdbér was a‘Tueéday-

Mrs. Magell; Wednesday;'Thursday,'by-Friday probablyv

‘T had it. I don't know this was the case. ‘I can only assume |

s

wanted to come in. Probably did not consider it that’

at'the»Soviet.Embaésy,thrqughout thee summer. ‘I just didnft‘
think it was that important.

SRR % 5
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- I wrote the cable. She probably ¢ame in ?-'it was really a

. matter of here is another one of theséfthihgs again and we

to do it. It was doné because it was required but it was

The gist of it was that the cable that linked the photo to

O —

TOP SECRET -

Mr. Goldsmith. When did Ann give you the photoéraph
or the information?

Mrs. Manell. I don't know. Presumably I got it the dayl

weré.having a little gabble about who should sent_it ﬁp 
because it was a pain to do these. I"prébably, I think I
handled it as soon as I got itebut I think there was a

disCussidn, as I say maybe a half a day;“abdut'whd wasigoiﬁg5 

gonsidered unimportant..
Mr;.qudsmith; In‘his book ﬁNiqhtywatChf, Dave -
Phillips -- | o
| Mrs. Manell. I ha?e"not read hisquok.‘
Mr. Goldsmith. Well, you should read 'it. You are
mentiéned in fhé book;. | |
ﬁrs._Mapell.» Reaily?l

Mr. Goldsmith. Not By name but mention is made of you.

Oswald was sent out because you had read the transcript, you
had in front'qf yép’thé thtqgraph-6%”£ﬁiéﬁman; and Mr..
Phillips' words were "you‘put-one and:dnetoéethe£ and did not
really get two . " a  o : ': F‘,:r?}#fﬂ

'Mrs. Manell. That may bé. We Say that riéht in here..

Mr. Goldsmith. I know,. but what he said is that YOu-

N
7
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actually had the photo.

Mrs. Manell. Well, I am not saying that the photo was
not in our shop but I don't remember specifically looking

at the photo. It could have been there. I don't know. I

‘wasn't one who sat down and said I had nothing to do with

the hours or deciding the date or saying he looks 35 and
has an athletic build. I did not say any of that. I

probably saw the photograph at sometime but I did not see the

‘photograph when I was writing this second paragraph. Ask

Ann Goodpasture and my husband about that.

Mr. Goldsmith. Anyway, Mr,vPhillips is incorrect when
he attributes any anélytical work to you?

Mrs. Manell. No; I wouldn't say so. The work I did was
all anal?ﬁical. |

Mr. Goldsmith. Only with regard to this particular
cable?

Mrs. Manell. You mean having to do with photographs?

Mr. Goldsmith. With this particular cable.

Mrs. Manéll. Having to do with the second paragraph
of this cable'about the physical descrigtion of‘the person
and when he eﬂteréé and left, I'hadghothing to do with that.

Mr. Géldsmith. Have you reaa pages 140 and 141 of
"Night Watéh"?

Mrs. Manell. No. I just‘looked at this part up here.

Mr. Goldsmith. You read page 14172

001104
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~you did not have. this cable in front,of'you,QT we are getting.

. memory obviously. -

‘had frequented the Soviet Embassy. She was describing the .

the’'Soviet) and one. (an unknown visit or to the Russian

Embassy) together and~comelupvwith ah incorrect two.. .The

U

Mrs. Manell."Yeé. He .does not have the facts straiéﬁt,
1 presume he'hés no£ seen this file: ﬁe’ié’aoing»it,from
‘memory. I dbh"t-get‘eXcitéd'about this at all. |

'MrQ Géld;mith.i Do yoﬁ agfee oflaisaérée with his véréion
of the facts? B | A‘ |

Mrs} Manell. I don't agree with it. I canFsee -- if

down to the phonetics and everything else. No, he doesn't’

presentithe facts as they occurred there. He is doing it from

Mr. Goldsmith. It says here, "Craig'sﬂwife,“"referring,
to you, "incorrectly surmised that chtact'was made by anothex

person, photographed as an individual of interest bécause,he

tﬁevmysterious stranger and not, as found later, the person-

making the contact. She'put one (Oswald seeking yisahfnomi»‘

<assﬁmption that theltWO méh‘wéfe.the"séme;“
Mré; Manéii. ,Wé’ng§ef:§aid'thef.weré thevsame. It séYs 
SO riéht here. fﬁe firét'éaféqraph desér%@es this person'é
céntact with the Emb;ééyﬂ-vThé:gec6£é ée$£ion merely ééyé,
fhave pﬁotos of a male. Appéaré to be Americénf}'an& deécfibe
him. ' We are not saying<that this pefson is the pérsoh in the
first paragraph'af all.

o080y
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the cable speaks féﬁlifsé'f'a%

-was given to you.

‘about but it is not accurate, is it?

no. such persdn,as*Craig'br this or‘that. When you get down

- to this kind of thing‘it is not going to be accurate ahyway.

~"his: wife'" refers-to you. Is his story accurate of inaccu-
L . ! : . : Y .

rate?

P S —

,Mr.-Goldsﬁith."Fine;‘.I underétandAthat Qoint? I think

P )

s

you indiéatedv
The second point Mr. Phillips made, however, was thatl 
yQu’had done,the’analytical work here, you haa put  the tran=

script together with the photograph. In fact, -the photdgraph‘-ﬁ

- Mrs. Manell. Thét_is riéht. ThE'photograph was reviewed
~- I don't think,vIvdonﬂt'Seé anything to”be upset about this

,really.,

_Mf;'Géldsmith. There‘may not be antying to be upset

Mrs. Manell. Well, it makes good reading.
Mr. Goldsmith. Is it accurate?

Mrs. Manell. None of it is accu:ate because there is

‘Mr. Goldsmith. . .There i's not any such person as Craig

but we know Craig refers to vour husband, Mrs;-Manell, and

Mré}'Manélif’.It %s inaccuraﬁe}

Mr. Goiasmitﬁ. ‘Wﬁy ié,it inaccurate?:

Mfs. Maﬁe;i.‘ Because‘we‘never séid one and one.makes
two. . We hevex said the.éubiect‘of the‘éable Qas‘thé Sémé.as:f'

the person described in the seéond paragraphvof the cable.'

BRRE LiER S L
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1 We said maybe. That is all we said.’
o 2 :-‘ Mr. GOldémith: I ﬁndestand that. . He also said that you
) 3 wérevthe person responsible for putting the two tbgether.
. . ' 4 ‘ . Mrs. Manéll. In his 'mind. 1In *nob.i;qgé;zeﬁlse-!.,;c,r';?m'i'pd--:..wepe ;

5 they ever put together. -

6 .Mr.(GOldsmith; So ﬁhaﬁ aspect'bfAit is not correct,

7 ‘“you were not responsible for analytical work'régérding‘the‘

8 transcripts and thé.phbtographs, is ﬁhat correct?

'?’, » Mrs. Manell. I wroté the first parégraph aqa.I‘didlnét'~
10 | w?ite'the'second_?aragraph.‘ The iﬁforﬁétiqn-in the second

1 %;paragraph was given;td me bécause I did no£ have accéss tov’

>12._ the phofographs; |

. o 13 E Mr. Goldsmith. Let me rephrase the guestion. Did you

| AIJl ‘inAgﬁy way link the phétograph to OsWa}d‘based upon analyéis if
.15 | which you yourself'ﬂad done?:

16 Mrs. Ménelly KI‘never did analytical work as conéeined

7 the photographs, never.

18 © Mr. Goldsmith. , This-particular photograph?
- 1g- _ Mrs. Manell. Thié'photograph or ‘any other photograph.ﬁl
20 Mr. Goldsmith} L1 WOUldfliké:tb‘féféf your attention. now

21 I to CIA number 14 and 15. ‘Will you please read that?

| .ﬂ. 'Qil Mrs. Manell. Qﬁaflié'tﬁé'détéggf‘tgis? The 28tﬁ?
, 3L Mr. Goldsmith. The date' is 'Sep’teinber 28, 1963.
‘ ‘.<24 f Mrs. Manell. I did not see thi$'at.the time I wrote the
.y ‘ZSfilcable. That is definite because I'Wbﬁld'have_inéludeduthis
A ; . A
|

... TOPSECRET ‘v
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in it.

Mr. Goldsmith. What is the date én the transcript?

Mrs. Manell. The date on the transcript is 28 September |

Mr. Goldsmith, You are indicating that you did not see
this tranécript beforehand? Is'that correct?

Mrs. Manell. Wait a minute. Is this our stuff? Is
this the'Cuban stuff?

Mr. Goldsmith. Whic is it, yours or the Cuban? ~We need
an answer for the fecord;

Mrs. Manell. I know you do but I am trying to see. I
am’looking at this. This ;s the basisAthat I wrote the cable|
Therefore I could not have seen this or I would have put:more
‘infOrmation in. Maybe I decided it was ndt that‘vital anyway .
I am nét clear on it»at this.minuﬁe. I would say I must haye
seen this  after I wroﬁe the cable and then I sent it as I
indicated here over to Shaw who was respopsible for the Cuban
section of the station because I did not indicate in.the céblef
any connection with the Cuban‘ﬁmbassy.

Mr. Goldsmith.' Let us take it step by step and slowly.
First of all, that ié the conversation that waé received off
the Lienvoy type operationf that is the liaison tap operation,
is that correct? - -

Mrs. Manell. Wait a minute. Let me go back and let me
‘think this thing over. >I have not seen these files for 14 or

15 yvears. I know I sent here in this cable that we are

BOLLcE
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R discussing is the information that I had then.

Mr. Goldsmith. ‘Mrs. Manell, we will:getito that.question

3| .later on.  Let=ué.do'this step by step.

. _ o4 The first qﬁestion I‘"have is‘whet’her;t'hi‘s is .Llieny_oy' type}
N 5 éperation?- |
6 . Mrs. Manéllt"Yeé. I thought you weré tryihg to ask me
.?"lhow'come - | |
8 Mr._Gbldsmith. You aré anticipating'me. i may well ask: 

4.?- it but I have something té askﬁbefdre fheﬂ.

10 . Mr. Goldsmith.- Yoﬁ have tqfrgmember that I havénft

“lj iooked at these filésﬂin 15 years and I.don't want to be

&2 tricked into anything either. I:wént to be véry.forthriqhtr:
. , 13 Il ana T'want to t-ri/ to rémémb’er t_:(j ﬁheA best_of my abiiity, but -
| . 14 .I_coﬁld be wrong. That is all I want to say.

15 ;‘Mr.YGoidsmithx"I understand that. ‘You just iﬁdicated

16 -’that you have ﬁotvseéh these files iﬂ 15 years. ' It ié frue,
‘17 howeVef,vislit not; that you reyigWedi;hese‘files.and the

13 specificrtranécri§t Qiéh Daanérd%ay énd Betsy Wolf apd mySelf‘
e  énd your husband;' | ’ |

. 20 ‘_Mrs}'Manell. At the>timewxéghshowed‘m§ because you were-
21 speéifié about showingjme spécifi¢ pieceS of paper in'ﬁhe file.

22 | I never had access to look at the file. You pointed out -

/2P certain things.to me. This cable, .for example, I remember

24 | seeing.

"Mr. Goldsmith. 'I believe at that time we showed you all

et o S v ey e o g
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lVbelieve we Showedlyou all of.them at that time.

incomplete. . That is what I am trying to see.

‘document. number 14, is that correct, opposite Goodpasture,

'ahd Shaw. .

bgot these. I would_have put them on as sooﬁ'as I saw it.

'BAs soon as'I had. seen it and did whatever I had to do with it,
‘file.
‘not attempting to trick you here: ‘Earlier you said that

"script in chronological Qrder?

- TOPSEcRET -

»

the'transcribts;'*Tbére are'fau}fbr‘fiVe?tranSéripts and I
Mrs. Manell. ,I'don't‘femember'if’l saw all of them. If
you say I did - I 'am trying to put- this baékninlbhronological
order to see if this first paragréph.hereAwasvcomplete or
' Mr.vGoldsﬁith. ‘Thete:aré'routing indications dnuCIA
Shaw? & . .
Mrs. Manell. That, is my -handwriting.
Mr. Goldsmith. Above that?
' Mrs. Manell. -That is my handwriting, Scott, Goodpasture
Mr. Goldsmith. fWhen would you put -those routing on
there? IR o . Co S !
Mrs. Manell. I am not sure. I don't know what date I
then I sent. it onward to Scott, Goodpasturefand,Shaw'and,to

Mr. Goldsmith}. First of all, I would like to say I ani

according to routine procedure you would receive the tran- -

2t

Mrs. Manell." Yes.




-

10

o

15

6.
‘ﬁ7 
h'la;
e

20

S

Qj4,

B 508355 DUEId:SEET':FElQ Page 7o v

-
T3

a4

ifollbwed in this éése;the £fén$éript”dated 28 Septéﬁbér you

- .

" would-have seen beeréFthe'transcript”datéd[I:Oétbber;'fA%

yes. .o oo T e

Y

‘buﬁ:I don'taknOW'Whyzuhléss,ljthoughtithét'Wash't thét5impor~~

- sequénce of when I éaw ga¢h§§iééQgi’Itatalks here about how

-he,Wént t03£he_Cuban7Embagéy.ﬁiikaoﬁkt.méhtion'that,in_hetég";

the cable was sent? U

[ RN S

thig particular . instance?

‘That is why I think I didn't see it.. . "~ .

~ TOPSECRET .

Mr. Goldsmith. - Theréfore, if .routine.procedure were

'-VMrs.aMaﬁeli,_fI would‘séy in.géneralfthaf~WQﬁLd be;éot'

” M£{erldsmith.'fDofyou k@m@whéﬁhérthat waS.ﬁhé:caSefiﬁ'-

.vMrs:fMaﬁell,qu don‘£"know.

*'er.[GoldSmith: ﬁét me put itfﬁhis way . ‘If'youfréCeivéd‘" 

this tranécrip£ aftéf tﬁeHGCtoberng£ one_it:wpuldfﬁeeﬁ to me

dété'thattbe;cable waS‘éent to headquarter§. ’

Mrs,'Manell;VFYdﬁ-would'thiﬂkfso):yes; that seem logical,|

i

tant in the'first place, that I just wanted to get his name .

on ‘the record.' I am ﬁotjclear-Whether I saw this becauseil. S

C ey
e

am‘generélly quitQ;thérOhgh Whéﬁtjidb‘qométhihg.u'
Mr,'Gol&smiphf, I'understand;;*;

Mrs. Manéll;]LI'}ustiéaﬁfi'reéaliuihfs},I‘ﬁean'thé o

B

c e

‘Mr. Goldsmith. - If:ybu:éaw this afterychObei'S,Atheﬁdate

[

. Mrs. Manell: I would th:ﬁecessgrily~éend a‘cable foliéw

,fthét“yQQVStillawbuld haVé‘reCeived'it'pfior tofoétdbéf 8, théﬂ"

f

~ TOP SECRET G
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" the Soviet Embassy, We sould not be terribly interested in

‘Embaséy?

~ TOP SECRET g

up if that is what you mean. To my way of lookingat it, this
is an American citizen, yes, in contact with the Soviets, true,

not of interest to us really. He was in overt contact with

him except for the fact that he is an American.

Mr. Goldsmith. It does not strike you as more signifi- | -
-cant that the American contacté the Soviet Embassy and he alsg
contacts the Cuban Embassy? To me that would make him seem
more significant and thérefore, if you found‘oﬁt ébout this
after the time the cable»was sent you would havé sent athﬁer
cable.

Mrs. Manell. I did not sent another cable but I know
aﬁother cable was sent. I didn't send it. |

Mr. Goldsmith. Another cable concerning Oswald was sentﬁ

Mrs. Manell. I think so. Where is the whole file?

Wasn't there a cable saying he was in touch with the Cuban

Mr. Goldsmith.‘ We have not seep-one.i

Mrs._Manell.A I am pretty sUre‘there was.

“Mr. Goldsmith. Didvyou send thaﬁ‘cablé?

Mrs. Manell. Nq,-I did not send the cable. When I found
out about it I remeﬁber this, I said ﬁow cdme?,

Mr. Goldémith. Who did? Do you know?

‘Mrs. Manell. I don't know who sent it. I think Ann

might have. She might have sent a follow-up one with this

00111%
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‘inciuded in the cable?'

-Embassy?

!
i
B
1
|
|
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'information. I know I'didn't have this because I would have
“been more thorough in the first paragraph. :Why not putfiﬁ"

"all in? If T got this later T did not handle it. T know

I did not send any cable of that..
Mr. Goldsmith. For the record, will you indicate what
information is contained.iﬂ that transcript thét;is not

Mrs. Manell. This indicates that -- wait a minute,_théré

'is no name mentioned here, is that‘right?“

Mr. Géldsmifh; éiéht; Thét isja.goéd,pOint: ‘Does[this.
transgript; datea 28 Septeﬁbér,vreferito the petsQn ééeaking.ﬂ,
in broken Ruésian.bfAnamg? | ﬂ

‘Mrs. Manell. No.
Mr. Goldsmith. Is Osﬁalﬁ'é name ment ioned atnéll?
M;s.;Ménélié ,Né.

Mr. Goldsmith.,_Essentially it indicates a contact with

‘thefcpban‘Embassy,;theffact'that he had been at the Cuban

[N

M£s.‘Manéii, Yes.

Mr. Goldsmith.: That iéAessentially all, isn't that it? -

Mrs. Manell. Yes. Waiﬁ a minute no@. Don't we éayisome—
where there ;—:it'could be‘thét I did see thié first. ‘

.Mr. Goldsmith. By this yOu‘are‘refgrring to thé tran—.‘
scri?t?

Mrs. Manell. Yes. And there was no-hame‘méntioﬁéd: I

enills

e | ahe
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_before?
Mrs. Manell. I don't remember seeing it but I could be
wrong. ' S

.side of the pagé?

“time that the cable of October 8 was Sentvyog'did not see thig

TOP SECRET

am trying tovsee‘when'Boris‘said,that it seems- as ﬁhOugh,fif
ﬁe‘tfiéd to:link ﬁp'the £Wo3“ Let meﬂgay this,:il kﬁow, at
léastfi.am quitelsure, tha£ there w;é a céble ééﬁf after this
first cabléithat I sent that showed that he was in téucH‘With
the Cuban EmbasSy; i did th’sena'the caple,

Mr. G&Edsmith.' Let us‘mové on‘tb'some of these other
tranépfipté;  I.Qould iike to refer youf attenfion now to:
CIA nuﬁber“l? ahd ;é,,which is a transcrip£ dated 27 Septémber
1963, the time is’l665 hours.f Will you please reéd thaﬁ?
There is é tfaﬁsiation on'thé next page 1if you would 1ikeAto.
look at that,v£oo.' | “

' Mrs.'Manell. ‘i dohft.%ememberwever séeing_ﬁhis.'

Mr. Goldsmith. Do ydu_remember seeing the transcript

Mr.’Goldsmith.Q’Whose.hhndwriting!is‘on~thé,lefthand,

«

Mr. Scott's.

-

Mr. Goldémiﬁh.  TQ the best of YOur mémofy; prior to the

trahscript déted 9/27/63?

Mrs. Maﬁell. I just dbn’t‘?emémﬁer.”.Unless I'sﬁiﬁméé
oVer'iﬁ‘and I did notj§eé,anythiﬁg,Zbecause,the real meat of
the information is ;vOctobe¥ andfthis is‘é7_September and it

b ’ .
.a' R LY P ’
@%?iﬁfié
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is unnamed. I’may’nét:have.conﬁected.them; ‘ |
."; don't‘know whether I didn't.éeélit or IVsa& it and 
didn't'connect_tbém.inlidoh'ﬁ know. | |
Mr. Gdldémith.” Moving béck éo the tfaﬁsérip£~aatedi}”
Septémber 28, 1963, are-?ou certain nevertheless that

Cértaile‘before“thé assassination this‘transcriﬁt“was'liﬁkéd

~to Oswald?

' Mrs..Manell. This has to be thé'one that was sent, that

‘there was a follow;up'éable‘that was sent that showed that:

Oswald was in touch with the Cuban Embassy as well as the-

‘Soviet Embassy. ‘I don't know if there is anything else that 7}
‘ you]dbn't.have. I don't know if the cable was sent on the

basis of this specific piece of information here or not, I

don't kﬂowji

Mr. Goldsmith. My qﬁeétionyys“this. The Septémbertzé
transcript'you‘clearly égw'at some time?

Mrs. Manell. Yes.  1 wfote on»it;

Mr;'Goldsmith. My specific.question,'forgetting about

 whether another cable was sent to CIA headquarters, my

specific guestion is whether this transcript was linked tovl
Oswald prior to the assassination?

4Mrs.:Manell._ What -does the‘transcriber'say'about this

‘voice? Does he link it with <~ this transcript or a similar

one must have been a basis for. ‘the cable that was sent .
linking =-

e T
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Mr. Goldsmith. I really don't want you.to focus or be

concerned now about the other cablevthat was- sent. My Ques—

" tion is whether this transcript was linked to Oswald prior

to the assassination, and I am referring now to the 28

September 1963 transcript.

Mrs. Manell. T can't féll yQﬁ. Is there anything here

that you see tbat“séys that,this person speaking broken

.~ Russian is the sameé as -- I don't see anything about the

© Cuban Embassy. I ddnft'underStand this. I must have seen.

this after I sent this cable. I did not send a subsequent

.éable.

Mr . Goldsmith. ,You are certain one was sent?
Mrs. Manell. Yes.

Mr,_Géldsmith.;‘My guestion realiy still has not been

‘answered. Prior to the assassiﬁatiqn.was the transcript

dated September12é) 19é3ﬂflinke&‘toAOSQéld?

‘Mrs. Manell. -i”dénwﬁ know that: _There was some informa-

&

~tion that was linked because a cable was sent daying. that -

I~ Oswald had not“only-éppeaféd aﬁyﬁhéféovietEmbaséy but had a

connection with the Cuban Embassy. That is all I know.

Mr. Goldsmith. According to the Agency's records there

‘was only this one cable dated October 8, '1863.

Mrs. :Manell. I don't understand this. I know. that' there
was a link, I know that it was reported that there was a cablej

sent after this. It was a cable that was éent after this

~ TOP SECRET
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1 that indicated that he was in touch with the Cubans as well
T 2 ~as with Soviets. I did not send the cable.
30 Mr. Goldsmith. Based upon that, you are sajing‘that
: . 4 Oswald.was linked to this transcript of Seétember 287
| | 5 Mrs. Manéll. Thisror some other transcript, I don't
¢ I know. I mean this is not a complete run of the transcripts

8

for this period that we were covering. You see, if you had

8 ﬁhat —
9 Mr. Goldsmith. You are correct, the transcripts that-
10 we have here are those that’thé Agency has provided us and
1N said have been linked to Oswald.
12 Mrs. Manell. Then this must have been the one. If that
‘ . 13 is the case, thén I am sure this is the one if that is what

14 “they told vyou.
15 Mr. Goldsmith. When you say this is the one?
16 Mrs. Manell. Because this is the one that refers to the:

7 Cuban Embassy. If they say that this is the piece of informa+

13 tion that links Oswald to the Cuban Embassy, then this is -
19 the piece of information.
.20 Mr. Goldsmith. They don't say that. They have given

21 us all of the transcripts that they say are linked to Oswald.

221' Mrs. Manell., I don't have any reason to think that therg
, 13 would be more except I can't pin down and say this was the
24 specific one that was used as the basis for linking the two.

D)
in

That is all I am saying.

00iiy
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‘the time-is 1626 hours. Would you please read that?
~about four to five mohths,,about any of this. - It is a myétery
to me.- I don't understand it. It is not that I don't under---

-~ I don't understand how these things gQuld anteQdate my ca@le

' saying you perhaps did not receive until after October lst

et < s e s e g A e

,TOP SECRET D
Mr. Goldsmith. .Let us move on.to CIA numbers 19 and.

20. - Number 19 is the transcript dated September 27, 1963,

"Mrs. Manell. I don't understand this time sequence on

this.at'all beacuse I did not»see'all:of this aqut a wife,

stand the transcript When'I'am.IOOking at it. I am saying

aﬁd noﬁlﬁe pﬁt in the qaﬁle. That i$4what I am saying., i 
don't'kgpw when I saw?ﬁheée:  I didisee this béc;uéé that’
is my Writinglthere.lV‘

Mr. Goldsmifh. what we haVe hepe'is_£he sit?atiénvunder.

which according to thevstandard operating procedure‘you o

o v
W

* - e

would have reviewed everything in

éh}onolégical‘brder; We
have transdripts-froﬁvééét%mberi27‘a&§‘28;Whighf?ou are now
or after October. 8th w%én yéu séﬁg{fﬁé éabie té headquarters.

Mrs. Mahéll; 'Yes,.becéusé there_woula‘be hb reééon -
why not show ﬁhis? ‘Why Qo@ld T notfwantlto show it? It
would- add mofe»informa#ioﬁ‘that I wan?ed to send about him
even though.we thought he waélénfunéméortantxAAmerican. If
he‘would in touch withrthe Cubaﬁ EmbasSy I would'ha&é said
SO |

Mr. Goldsmith. IfAYOu sent thé first cable to CIA

~j@ﬁi%i8
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_cable,be delegated to anybody else but you?

. some action to- take.

‘wrote it but I think she did. I know tliere was a cable that

~cable that I»sént; and tHen all the information that had to |

touch with the Soviet Embassy including'Americahs.

et e e v i s g e

- TOP SECRET .

héadquartérs why W6ﬁld thé'responsibility for sénding another

Mrs. Manell. Maybe_I"Wasn't there because I worked part

time. Perhaps I wasn't there. I.see here'he gives her-

. M. GoldsmithL& Who wrote thaté
Mrs. ﬁénell.' That ié_Mr. Scbtt's wfiting.
.Mr.'Goldsmith. He gave it'to,whém?
*'Mrs;-Maﬁeil; To Annie. Tﬁat is why T think;thé'second !

cable was written. I can't say . for a certitudéfthat Annie

was sent.that'linked hih to #he’Cubaﬁs; to the‘Cuban Embéssy;
He ;s still uniéentified, H -

Mrl éoldshi£hﬁ It,éays copy - to Oswald P file. This is
dﬁ CIA.nu@bér lQ. When:wduld tﬁath filé havétbeeg oéened?

Mrs. Manell. - I would -think with'the‘cable, the first

do with it would be put in that file, subsequent infofmatiop.
I say here "Soviet contacts.". At that,point,thereiwas'no

P. file established for him. . ThisAiS wheie.We7put ahyone in

Mr. Goldsmith. Who wrote reference_to P files?

DY
- .
Lt »

Mrs. Manell. ‘This is my writihg here. "I think that is.
Herb's writihgjf This;iéihbf'eitheﬁ'of‘buf writings here. It
, - R T S T T i o :
is.not Scott's writing, it is not anybody's here.

TP SERET
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Mr. Goldsmith..‘Héré is the point, that the transcript -

is dated September 27, 1963, It indicates that a copy is to

go to Oswald's P files.

Mrs. Mahéll. Yes,; but I have "file,SOViet contéqt”,‘ahd-
somébqay eise put this in. I-didh}t know that tﬁis was a
P file, maybe I would have}'i éould haVe pu£ iﬁ in both
blaces. | |

Mf. Géldémith.' Wheh wbﬁld fhiévhaQQ‘gOtﬁen into his
Pvfile? | |

| Mrs.. ﬁaneil. imﬁediate}y. As I told yQu before, whgh

I went intq Registry I did a thorough check. 1I‘would_ha§é

checked aillP files. I would have,cheéked the Soviet contact

- file. T also checked, I.remembef, the unfiled stuff because

we sometimes got a . pile of that. I found no referencé to

Oswald.. Now, this‘éf course is not defihitelyﬁOswald'aﬁ this

time. It is about an uhknbwﬂ'persqﬁ who talks?about going -

to Russia, about his wife,énd_all bf Fﬂat.

Mr. Goldsmith.'nOQWa;d ié not ﬁéntiéned‘by»name in any -
of ﬁhese dthérs, is he? |

Mrs. Maneli. ‘No. 1In any of the ones we are dicussing'
now he is notvmentiéned by name.

Mr. Gpldsmithfn Mrs. Manell, do you recall ﬁhe interview
that you had wifh Dan Ha;dway, Betsy Wolf and myself?

"Mfs. Manell. Yes;

Mr. Goldsmith. In that interview Dan and Betsy were -

,Qﬁiiﬁﬁ‘.
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taking notes. Based upon the notes of what you said that day

their best recollection was that in fact these transcripts

had been linked to Oswald prior to the assassination. Today

you are unclear about that.

‘Mrs. Manell. I am not talkihg about prior to the assas-

‘sination. I am talking in terms of the cable that I wrote.

Mr. Goldsmith. Could you give me the answer in terms of -

" the assassination in particular?

Mrs. Manell. I think if the transcriber sayéyit is the
same'person speaking in broken Russian, then it must be. I
am not doubting what he .is saying.

Mr. Goldsmith. I agree that it must be the same person -
or it'may be :the same person. That still does not answer the
QUestion whether these transcripts were all linked to Oswald
priqr to'the'assaséination.

Mrs. Manell. I am.sure they must have been, ves, but I

didn't do it, that is all I am saying. I had nothing to do

with the rest of it. I .did the one thing and that is all I

did on 6swald.

Mf. Goldsmith. Who would ha&e made that link and'put
everything in the P files?

Mrs. Manell. The rest of the information? If it came
over my desk I would have sent it to his P file. I did not

do a roundup after all of this was over with. I only wrote

- the original thing.

004121
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o1 Mr. éoldéﬁithQ‘ who Woulq hévé made.thellink'tb Oéwald?
rmﬁf"f g quld it héve beeﬁ‘Hérberﬁ'Maﬁéll, yoﬁflhusband?
<3 I Mrs:'Manél;;'ivaouldithiﬁk”he and I ﬁogethéf most -
‘ o : s | probab:lj/ ;}‘anec-yau;‘se some of this is unclear. .Boris would ‘vhav,e"
5.4 had to-dé with.if in.connecting thé broken Russianﬂwith-tﬁef‘
6 unidentifiéd'pe:soh. | |
7 Mr. Goldsmi;h; By ﬁhé time of the assassination ail
8 of_these materials.wogld ha&e been;in his P file?ﬁ»
B 9» _ Mrs. Mang}l. Yes.
10 - Mr. Goldsmith. To éléfify,kagainito the beét of your
_Ii ' memory, yéﬁ don't.recall seéinévtﬁe,27th_and 28th franscriégs

12 | prior to the time you‘sent'the cable;'the 10-8 cable?

. 13 ‘_ Mrs. Mane‘ll. ) L"er'tv us puf }'it. this way,:that T did _n’ot’
14 link them if T did see‘them.t He was unnamed in it, in both
15 of these tranécripﬁs.vfﬁe'was not nameéd. If T saw them I

16 aid not think at thatlﬁime théﬁ'it was the perSon.that,I‘
17 ~~deScribed in the cable'or'ikwoﬁldvhéﬁé;puélit ih. 'It is

13 éither that or I didn't see it_ét the time I wroteiﬁhe,cablé.
19 ! Then I wouLdn’t have written.awfo;iowup becausé he &és on

. 20 record. He was an American. I put him on record and that

S 21| is all T did.

20 Mf. Goldémith. Wéuldlyou ﬂaje wfitten'a félloQUp if
_ .'M v‘ '- headéuartérs héd requested to 5e kept apprised?
24 ' ‘V'Mrg. Manéll. I am jﬁét ttying:to thinkif the Cubéns
i 25 would have‘sent this. i‘don't unéerstand this, that it jus#

~3
n
T ——

e '.‘t‘"&.;
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‘came through én our lines. I just don't think that I could.
~have séen these, is all I can think of. I was-aiWays’trying
to connect this one with that one whenever possible. If I

- had seen this I am sure I would have raised a lot of questiong.

M?. Golasmifh,' This clearlyﬁdamé'iﬁ:dn”aASovie? phone?
Mrs. Manell. Yés; |
. Mr. Goldémith;T'it wduldvha§e been one éf‘your iiﬁes?
Mrs. Manellf} Yeé. :
‘Mr.iGoidsmith.; I‘am‘réferrihg now -to the 28:September
l963.tréﬁ§cript. ‘NOQ, at the éimevof our iﬁte}view, Mrs.
Manell accordlng to the notes taken by Dan.Hardway{%nd Betsy

Wolf you did not 1ndlcate to us at that time that you dld not

see the transcrlpts

,Mrs: Manell. I. don t thlnk you ever\asked me. that'
qﬁestiqp. | '
Mf; Goldsmifh;-’We certaihly did;
-'Mrg.‘Maﬁeli. lydu dia’notiask‘mefif fhere-was a
déécriptioh;, Yoﬁ'did-not-sﬁégéékil Qas incbmpleteliﬁ sending

the cable or raise any questlon like that at all that I

remember: I mean, I am saying: that I sent everythlng that was
‘ayailabié to me When I sent‘thit&cab}e and,;fdld not-ment;on

_the Cuban‘Embassy,;%IﬁWQuld haVe>mentidnéd fhe Cuban Embaséy

;tif I had;seen it;;{iﬁ isaé'péintiﬁf Qhep‘iﬁ;waé recogﬁizéd,
when}it was:decided §hat theéevtwo;unknowné_wé:e-cénﬁéétéd'
;with_QSwald. .Tha£ ié:%ﬁefpofﬁtgy’ ‘ .
P ﬂi%%@.
A
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B '~ Mr. Goldsmith.. That‘is;exactly'thé issue.
F 2 Mrs; Manellq\ T am just not sure. I déh't'know.",When

.3 || did Boris link this up?

. 4 Mr. Goldsmi_th . One moment, Mrs. Makmie:eil;_.‘ ‘A

\ s - Mrs. Manellr"l remember £haée.. iherg Qéé somethiﬁg
6 about this;‘the‘Cuban relationship becuase I remember being a
?

bit annoyed, the more I think this thing through, about how
'l,8 come. I didn‘t know ébout‘that. So thére~is-somethingnabout
9 | either I didn't gét'this for some unknown reason -- perhaps

10 they werevholding it out to see if they could identify the

.1 person. I don't know.> But thé?e.is_édmething -
']i  Mrf'Goidsmi£h. thy ddn't ybu'wait a mément. We are
. | .1‘3' going to léok up qur: n‘o}_t(?s‘, :egad’."'thc—.:m \.to- _‘ygju"and have ybu
| 14 | comment on them. o o |
18 it _ I aﬁ goiﬁé*foirééa Yéﬁ ?gé'nbtésffhét weré'taken. .Tﬁéy*

16 refervto you by your Agency p;égdonym;s"Dillinger was asked
'J? what actioﬁ she.took;afﬁer ?éééi?iﬁé}th;s transqriptilkShé

' 13 s&aidv s}‘lﬂe‘. haci alreadj;r _Séen Vt.h‘e _‘Fprio’r ‘tran’_scripts and may“ ‘ha\}e )

19 recheckgd,them. Because'of the absehce of information from

20 prior transcripts in the qable, Gestetner f; Mr. Maﬁell -
;2&, suggeéted_that gsome of tﬁe pfidf:transériptS.ma§~have béénf-w
12 ‘dnavailablé becéuge they Werg beiné routed éfbund the station.

o - : "An. examination of some of the prior transcripts revealed

24 || routing indications that Diilingér acknowledged writing.®
Mrs. Manell. .That is righﬁ.

RGeS Y:
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.on the transcripts when she first received them. Gestetner

“myself. It is a little confusing, I can see. I am trying

‘misunderstand me. We are trying to review the record and

S ——

TOP SECRET s

Mr.. Goldsmith. "After checking the station's files for
furtﬁer information on Oswald, she said she wrote the cable
Mexico 6453"-- that is the cable dated October 8 . "and at
‘the same time wrote a memé to the Legat. Dillinéer GO e

acknowledged that the routing notation would have been writter

acknowledged that a filing instruction directing one of the
9/27 conversations to the Oswald P file was in his handwriting

He indicated that this notation would have been made at the

time the P file was opened. B

"Both Gestetner and Dillinger acknowiedged that the o

connection between the conversations was noted prior to the
assassination.”
Are those notes ‘accurate? .

Mrs. Manell. Yes. I don't believe I am contradicting

to answer to the best of my abiliﬁy'but all I am saying is
that wheh I sent the first cable, if i had‘known ébout the
connection with'the Cubans or I had associated it -- I may'
not have associated it because,he was ﬁot named, that is the
only thing.

Mr. Goldsmith. I would like toﬁsfress again, the aim

here is not to catch you in contradictions. Please don't

have you explain it to us.

001125

3
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Mme Ménell. I understand. I will try.

Mr.uGoldsﬁith.:”Let'us move on to CIA 183.

Mré; Manell. Itwisn't that.I‘aﬁ'éaying now that T did
not see these in sequence. |

Mr..Goldsmith. You mean you'may ﬁot have made the

connection?

Mrs. Manell. That is right. That is all I am saying
now 1in looking at this because I am thorough whén'I do some- -

thing, you can bet on it,‘ahd.I‘did not see or cbnneét these -

‘things because he is not named in these transcripts. It is -

possible I saw them infsequence but because he wasn't named

I did not think that’IIC6uld pfeséht-iﬁlfa6£ually in'the 

_cable. So T sent the cable as I didi:.-

a -

It can go around and around, that)ié-all.

Mr. Goldsmith. Mtsd Manell), youf?éxplanation is per~

. fectly undéstandable.;

Mrs. Manell. T am'not,tfying to,obscuré anythiﬁg.

Mr. Goldsmith. Let me see if I can summarize the

~explanation for you very briefly."l don't want tofput words

in your mouth. Tell me if this is accurate.
When we first went over these transcripts your‘first
regponse was that “I couldn't have seen these because there

is no mention made tb’them'ih the céble dated OQtober‘B.f

After we reviewed the tranécript a 'bit more you reconsidered»

somewhat and testified that you may have seen the earlier

Boiieg
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. transcripts in .Sequence but that because none of those

transcripts referred speéifically to ‘Oswald by name,ffor that .

reason there was,no‘reférehce made in the. October 8 cable to

. these earlier transcripts.

Mrs.'Manell.' fes.'
Mr. Goldsmith. -Ts that accurate?
Mrs.-&égell.' Yes:
Mr. Géidsmith;_ Fine; In any'evént prior to the assassi-
nafion all.bf;the\trans@riétS'Weré tiéd.to Oswaldé
| Mrs;'Maﬁeli. Yes}

Mr. Goldsmith. ﬁet~us move on to CIA number 183. This .|

- is ' a cable da£ed 11 October 1963 from CIA headquarteré'tdf

Mexico Ciﬁy{station. “Would you read through that?

Mrs. Manell. Do I have know the content or aré‘you

just establishing this is the one I saw?

Mr. Goldsmith. I think you can skim it. If I have a

specific quéstioh aboutfthe cohtent I'will draw your attention

' to.it. Do you remember reading that cable when it came ‘into

Mexico City station?

. Mrs. Maﬁellﬁferéi“ﬁﬁ»f’ﬁ

......

Mr. Goldsmith. Whose handwriting is thsvin'the_upper

SR p

left hand porﬁioniof théﬁﬁégeWWhicﬁwéaYS "Slc";dhderscored?

Mrs. ‘Manell: Th@t»ié:M:..Scoﬁtfélhandwriting. This is

“his.

Mr. Goldsmith. Also his check mark?

Shirey
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f

Mrs. Manell. Yes.

Mr. Goldsmith. Would he‘have‘put‘theée'marks in at the

 time the cable arrived at the Mexico City station? .

Mrs. Manell. Yes; before.he rOuted_i£ he pﬁt those in.

Mr. GOldsmith@ Now, the cablevrefers to Oswald as Lee

" Henry Oswald? .

Mrs. Manell. Yes, that is why he put "sic" beacause |

e had it as Lee Oswald. .He is saying it is Lee Heriry Oswald.

It is the full name which .may or may not be our man. ~That "is--

the way I interpret it when he put "sic".

‘Mr. Goldsmith. .Are you interpreting the term "sic™

to mean, AKA, also ‘known as?-‘

Mrs. Manell.;ANQt”necessarily.‘VI am:sayihg this is the -f-

N

- way headquarters has information on Lee ‘Henry Oswald who

may or may not be odffLeeﬂOswald. Thaﬁhis why he put “sic".

" Mr. Goldsmith. Generally the term “sic" is used to refen

“to a word or a subject and inaicating that an error has been -

committed.
Mrs. Manell. That is right.

Mr. Goldsmith.t<When he refers to Lee Henry Oswald and

sic is pointing to Henry do.yQu think Séott is indicating ther

'was an error here, that it was not Henry, it was Harvey?

Mrs. Manell. The first time I saw this I interpreted it

to mean, and I am sure he meantlthat,'this is headquarters -

information on a Lee Henry Oswald. We reported on a Lee

B0itss
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possibility?

- he could be, but it is just that the name is different.

‘was linage in all of that through here, I would think someone

-would have written another cab le about all of this. From

a routing sheet --

|
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Oswald. So he is saying this could or could not be.

Mr. Goldsmith. Headquarters might be mistaken, it is a

Mrs. Manell. It is a possibility, yes. That is how I

interpreted what he wrote. Not,that»he couldn't be our man,

Mr. Goldsmith. Paragraph 5 indicates[v“Please kéep
headquarters advised of any furither contact or possitive
identification of Oswald."

Mrs. Manell. Right. That would suggest that if there

here on it was not in-my hands.

Mr. Goldsmith. 'Pléaée refer to CIA number 182. This is

Mrs. Manell. ﬁere iS‘the date for the P file setup right
here. |

Mr. Goldsmith. Whose handwriting is that?

Mrs. Manell. That 1s Mr. Scott's.

Mr. Goldsmith. Mr. Scott ié indicating here that a P
file should be opened up, is that correct?

Mrs. Maneil. Yes.

Mr. Goldsmith. A P file would.haVe been opened up on

Oswand shortly after October 11, 196372

Mrs. Manell. Yes. Prior to that we would have had no

TOP SECRET
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1 Soviet contact information on him.
Fn ) D Mr. Goldsmith. . I would like to show you‘nbw'CIAfnumber,

3 181 which is the headquartérs copy ©of the Qctdber ll-cable.

’ ' 4 It indica{:es £hat vThomas’Karamassin.es was ;the-releaéiar;gf“
“ J5 officér.
":3 ' ‘Mréf.Manéli."fés;
7 Mr. Goldsmith. Why would Mr. Karama§3ines be»the;réléas_
.é‘ ing offi;er? | '~ | |
'9 Mrs. Manell..ll don't know.
10 : Mr. Goldsmith.. Do you¢regard,that a? unusual, someone

i | high ué in theforganiﬁatioﬁyﬁeingra'féiéééiﬁg-5f?icér?

12 : Mrs. Maneli. Pérhaé% b¢caQ$ejall;ofﬂihé otéer.agencie53
"f 13 || are iﬁvoived.‘ i-don“t know. You wouldbﬁéve té‘kﬁow'what

‘14 1| the rules and regulations are.  Maybé because these vari@us

18 peéple Wefe iﬂvol&ed.‘~fhat_may hévévsomethiﬁg to do Qith

16 . why he re;gased‘it.' | l |

17 A Mr. éoldSMith;' so, tﬁoéé other agenciés:would nbt és

13 a matter Qf';outine.befnotified Qhen an'dfdina:y Américan

19 I contacts the Soviet Embassy§ 

20 . Mrs. Manellf" Nb.‘Wekaﬁld :oqtineiy‘ndéify:the.Aftache,:

‘21 our headquarters wquldAhaQQ been ﬁétifed by cable and it would.

22; haVé been fhei;!reséonsibiii£y,to nbﬁify appropriéfe authority.

> : 3 ~ Mr. Goldsmith. By the time this cable reached Mexico

24 City,it was clear. that -CIA headquarters anyway considered’

‘Oswald's contact to be fairly-significaht;'perhéps.by-virtue

hS
P
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~of hiS'backgrouﬁd as a defector. 1Is that an accurate‘state—

‘ment? -

- Mrs. Manell. I guess so. I wasn't involved in all of’
this.

Mr. Goldsmith. They certainly considered it sufficiently

important. to notify‘all tHEsé_other ageﬁcies?

Mrs;_Manellli Yes, Looking at his background, the fact

that he had been in tﬁe Soviet Uﬁion and Married a Soviet

‘ WOman;fthere was something strange about him. .

Mr. Goldsmith. This @articular cable, referriné to 183,

does it not?

Mrs. Manell. I don't know. I don't know, I never did

- read how tall he was or ‘anything else. -

- Mr. Goldsmith. It{coﬁtdins a description that  the

Agency had ‘on filejfof Oswald?

 Mrs. Manell. - For a Lee Henry Oswald,.right..

Mr. Goldsmith. Do you know whether at that time anyone -
. LI TR R S A . ol TR DA . -

tate , Ja—
P A T 12

A D RO . .
at Mexico City station went back to’the photograph to see

- .whether they matéhed?‘f‘ﬂf',ﬁ‘ R IR

< E
P e L g
. [ ' ‘
r

Mrs. Manell. I couldn't answér'that; I don't know. -

Mr. Goidsmith,igonundﬁﬁéﬁ3183;§intéﬁe margin-it:saysv'

24 years old. -

Mrs. Manell. I don't know whose writing that is. I was

‘Tooking at that;"This,is the same writing. I-don't know who"

4

“the first paragraph, contains a corréctﬁdéscription.of'Oéwéldu~
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wroté'that.
_Mrﬁ’Goldsﬁith.A'Is.it,posSiblé that'iﬁ'ié Ann Goodpastursd

Mrs. Manell. I don't think White wrote like that. It

is noﬁ Scottfs writing,\it*could have been White's;; it'éould

have been Good pasture's."lt is not mine. It is not Herb's
beacuse I know his writing. It could have been someone in
files.

1

Mr. Goldsmith.  Now, number 182‘asks'abou£ photos. Mr. -

- Scott ihdicated--;

Mrs. Manell. Xes{ ané-Put;éll'qé§§ We have ingo'it andf
ﬁhen hé has a qﬁe3£igﬁfﬁé;ﬁ, ph&to: :Tﬂis“géeé fo thé filei
That is me. «t;‘> §3f§ftif' y
| Mf. Goldémith. Thié;is_actidqVperééarag£;§h 5 takép
OCtober~l963?  » | e
Mrs. Manell. I£vlooks like 15, it isfls'pr 13.

Mr. Goldsmith. 'I believe Ann Goodpaéture wrote "we

'should'ask headquarters for photo.” Shé,is in~paragraph 42

Mrs. Manell. That is right.
Mr. Goldsmith. ' This says action was taken?

Mrs. Manell. I .took that. That is my writing. So we

wrote up memos.

Mr. Goldsmith. This here were it says "action per

- paragraph 4 taken" does that refer to number 4 over here?

Mrs..Manell. “Action per para 4 means down here.

Mr. Goldsmith. The cable?

LS 5T
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Mrs. Manell. Yes. I wrote that. That is my writing.
Mr. Goldsmith.. Now, I am referring you to CIA 185.
This is a cable to the Director.
Mrs. Manell. I don't know. I imagihe Ann wrote that,
or Herb. | |
Mr. Goldsmith. This is a cable asking for the photo? -
Mrs. Manell. Yes. i didn't send it. I think Ann did

because she was told to by Mr. Scott, he put "photos

- question mark.” - So that would have been her job.

~Mr. Goldsmith. Who wrote this éver here?

Mrs. Manell. That'is‘my:handwriting.

Mr. Goldsmith,‘ Referring tqﬂaction takén?

Mrs. Manell. Yes. This paragraﬁh here.in the cable
which means the disseminéfiqn.l

| Mr. Goldsmith. Let us loék at CIA number 187. Please

read through that and tell us what it is. Would you identify
-this document?

Mrs. Manell. It is a memornadumAfrom Mr. Scott to the
Ambassédor, to the U.S. Ambassador.VA

Mr. Goldsmith. Who is actually the author of the mémo?'w

Mrs. Manell. I was.

Mr. Goldsmith. This was prepared for Mr. Scott?

Mrs. Manell. Yes.

‘Mr. Goldsmith. This is in referenée to the Oswald
contract, is thét right? |

LA

69113?
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- who else was to receive a copy?

~ to themn.

It to those various places."

also makes no'reference to the contact with'the Cuban' Embassy.y

O ——

- TOP SECRET .

Mr. GoidSmith.‘TAt‘thé bottom.of the page‘it_indiqates

Mrs. Manell. . That is right.
Mr. Goldsmith,' Why were so many peoplé given copies'
of this memo, do you -know? 7

Mrs. Manell. Because it was requested that we send it

Mr;.Goldsmiﬁh:¥ﬁIn‘éther wérds,'the éabie requéSfed thafé

Mrs. Manell; .Yes? | T |
Mr. Goldsmith. Sé,);he»éable indidated”ﬁhat headquartefs.

was éoing té be rguting;ﬁhigsfo the:cenEréiiy 1d;éted.head— e

quarters of the Agencyfin Washington,_Da C., for example/

W
-

and.that Mexico City station was to contact the agency's
local offices in Mexico City?

Mrs. Manell. Through memo, ves.

Mr. Goldsmith. Now, this memo  is dated 16 October. It

Mrs. Manell. 4Well, because we were just following and -~
doing what they told us to do. Which is send‘this informationi.
Mr. Goldsmith. Will you read paragraph 4 of the 1832 . |

Mrs. Manell. "Station should pass info ref in para 1

Mf.'Goldsmith.“ what does that meqn when'it'says “info
ref"?’

Mrs. Manell. Any information contained in the reference,

081134
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which was our original cable. -
Mr,_GQldsmithf, Basiéally you‘felt'that your obligation
was to tell them only about the --

Mrs. Manell. We sent everything but we did not.put in

"height, weight and all of that. Why did they need to know

that? We' gave them the basic infofmation“fqr iﬁdéntifying

the person by name. We tole them what headquarters asked us |

té tell them;‘f

Mr. Goldsmith. Do;you.khow‘if a memo was seﬁt to the
other agencies when you found out that OsQalﬁ ﬂad been to the
Cﬁﬁan Embassy?

‘Mrs. Manell. I-dQn't know.

Mr.‘Goids;iﬁh. 4Wérevény Qf.fhégé othér agen¢ieé'eﬁér
notified tﬁétloéwald,wés séeking‘é&Visa?

:Mfs. Maneil.‘ Wé-notifieé theﬁ as indicatediﬁére.

'Mr._GOldsmitﬁ. Thig does ﬁot really say he’iS‘qoing to
get a visa thouéﬁ,hreﬁgrringqujnuﬁb¢r l?7,

Mrs. Manell. AWhét’dofwe_Say?iﬁ the cable?“Did we say

it was a viséfV:
Mr. Gbldsmith.. ngé ishéhe cable{vit:ﬁakeé refereﬁée e
to a telégram. nSo ££é/c§bie3ééé; ngt'£§fer to a-visa. |
 Mfs; Maﬁeli;- Exéept”ﬁe‘talk abouticonéul.i
Mr. Goldsmith, "Wéﬁldxg consul. be ;espohsiblg;for granf;
ing a visa? o |
"'Mrs;:Manéll.i»Yousﬁight‘fhink ﬁhat;  ijthink-the_1ogical

NP
RN B -

TOP SECRET




HW 509235

.\"

10
o
12
13

14

16
7

18

22 4

3

24

DocId:32277219 Page 101

[

gquarters in your cable with some additional information?-
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thing would be to think that.

Mr. Goldsmith. Essentially your memo to the Ambassador

gave in(sﬁbstanée'the information that you had sent to head-

Mrs. Maﬁéll. Yes;”the inforﬁationbthat headquartérs'
asked‘us to send in addi£ion."

'Mr,'Goldsmith. ParagréthB-saYSﬁ"This.officé will advisg-
yod if additional informatiqn on this matter is received.” -

‘Do You}kﬁQWHWhetherﬂFhatvénfqrma?ion wgs ever sent? -
Mrs. Maneli. I déﬁ't know.“ I déh‘t ;eme@ber sehding

anything, I kQQWl;

S

Mr. Goldsmith. Mrs. Manell, if at the time the‘P file

had been opened up all %hé;trgnscripts_ﬁad been tied into

‘Oswaid,'by then it was known that Oswald was féquesting a

‘visa} wouldn't that be alféir stétement?

Mrs. Manell. Yes.

Mr. Goldsmith. - Yet the memo to the Ambassador does not

- refer to that. 1Is ﬁhéie any particular:reaSon why?

Mrs. Manell. Because we handled it and we were very

- careful in what se sent peOplé. We sént them féctual infor-. -

®

mation; We were told what to ;énd'and that,is whétxe sent
based'qn‘the‘original cable and'tﬁé additional information.
I did not réword»it, i; othef words. '

Mr. Goldsmith.  You ﬁadefaﬁ affirmative stgtemeﬁ£tthat

you have no clarifying information.

- 80113¢
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Mrs. Manell. That is the way we decided té send it out.
I don't know whether it is oversight on my part. Whether we
just wanted togﬁt'it on the record or whét, or did we want to
give a whole grocery list about this mén, I don‘tvremember
what went through our minds. I dbﬁ't remeﬁger discussing it

with anyone. Maybe I made the decision not to include the

grocery list but give a bare outline. I did-what headquarters

asked me to, to the best df my knowledge.

Mr. Goldsmith. The paragraph also indicatesAthat you
determined that Oswald had been in contact with Kostikov.

Mrs. Manéll. ‘That is méntioned in -the transcript;

Mr. Goldsmiﬁh. How did YOu determineléhat?

Mrs. Manell. It said so in the transcript. I just
finished reéding it awhile‘ago. He is identified here.

Mr.réoldémith. You are looking at the transcript of
October 1st?

Mrs. Manell. Yes.

Mr. Goldsmith. Looking at CiA number 13, which is the
traﬁséript from October 1lst, is there a reference there to
Koétikov?

Mrs. Manell. Yes.

Mr. Goldsmith. Referring to CIA number 177, the cable

Soviet Embassy on 29 September. He spoke with consul whom hei:

believed to be Kostikov. My question is, how would you get

80115%

5 ¢




"ﬁ ',: T

4

Hy

,‘q

10

.1

12

15l

16

A7

3.

22

~‘. o ‘?3

24

0955 DocId:32277219 Page 103 TOP SECRET .

P

from someone;whom you believed --
' Consulate Section. That is a description of him.

'Kostikov_was in the Consulate Section?,

-of Kostikov. But I knew a whole lot about him. I probably

this matter prior to the assassination other than the cable

- TOP SECRET @ = w
Mrs.. Manell;’ We knew it was deﬁikov. He was in the
Mr. Goldsmith.l.wa'did you know that? You knew-that

Mrs. Maﬂell, Yes.

Mr.‘Goidémith; Werenft there any»éthervpééple in fhe
Consulate sectiénfihat Qsﬁéld talked Eo?., |

Mrs.‘Maﬁell: ’i'don;turemember thé phy$ibalﬂaescriptibn :
decided that it was Kos?ikov;f 3

Mr. Goldsmith. - I have ﬂo furthér:questions.

I thank“you fof cooperéting with ué.

Mrs. Mahell. Is.tﬁe£e anything tﬁét.is unclear that -
Ifcan.help>in any way?

Mr. Goldsmith. Was there anyladdiﬁional action taken on

tha£ you think was sent to CIA~headquar£ers?
Mrs. Manell. I am sufe.there'Qés{-but I didn't do it.
I don‘t know.
Mr. Goldsmith: -Did yéu assis£ your‘huégénd wi;h tﬂis
case after the assaéSination?' |
| Mrs. Mahell.  Yes, in térm§ of following'Soviet mqyeménté.
Yes;fwe daid considerable‘wérk,on fhat:_

Mr. Gdidsmith. Was that the only aspect of your - ,
Cge1tas
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ourselves with. -

office of the CIA ever contact you?

I want to thank you for your time.

F_oppqrtuniﬁy to make a statement;. IfJYoQ wouid»like,that‘

,in'your mind? ,I can see where we had difficﬁlty over these
' transcripts. ;Ifam5jus£“£6tEéiQaE,SI5ém‘jﬁét”ﬁot clear about
~time sequence. . But I;know. it

. person waé Oswald andwas. in touch’ with the Cuban Embassy

e s s oo e e o g =
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involvement?

Mrs. Manell. As I'recail;_thatiié what v concerned -

Mr. Gdldsmith. ‘Do.you know_anythingfabout the'l§77
Inspector General report?
Mrs. Manell. No.

Mr. Goldsmith. Did anyone from the Inspector General's

Mrs. Manell. I havevneVer beenvédhtaéted;‘néVer.

Mr. Goldsmith. You haveé been vefy patient, Mrs. Manell.'n
NormallY‘when'we have a hedring, we give thefwitness an -

opportunity now; pléase.feel free. .
Mrs. Manell: I can't think of anything. I have tried

to be as fOrthrighfﬁas=pgé§ibl§f; AYe .thére any contradictions

14

I

I -realized that this unnamed -

thét‘WOULd«haVéfbeénﬁmadela«part of the original cable. There-'
is -no guestion about my not including it. If I had had that- 1 -
information it would have been inélﬁded.

- 'Mr. Goldsmith. Thank you very much.

001139
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Mrs. Manell. You are welcome.
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Mr. édldsmith.._lf yqurzhusband would{iiké to cpmeAin
here, I can do a marafhoh, but if yoﬁ woula‘like té-breakkfofv
lunch; £hat is fiﬁe; | |
“(Wheréupon, at 12:30 p.m., the heérihg'was cohéluded.f
| I haVe{fead'the’foregoing'pagés‘
- ~through ;nw_;, inclusive,
which contain a correct trahsc;;pt
of ﬁée answgfs;madefby-mé‘to'the
;éuestionsﬁthgxé;n'rg;ofdéé,.

" Signature is subject to correction§g. .

(Deponent's signature).

I, . - , ‘ , Notary Public in. and

for the District of Columbia, do hereby certify that I am
notarizing and witnessing signature for the deposition of
Mrs. Barbara Murphy Manell on this’ day of

Notary Public in and for the ™~
District -of Columbia

My Commission expires
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CERTIFICAT OF NOTARY PUBLIC
I, Alfred Joseph LaFrance, the officer before whom the
foregoing deposition was taken, do hereby certify that the

witness whose testimony appears in the foregoing deposition

"was duly sworn by me; that the teétimony of said witness was

taken by me in shorthand to the best of my ability and there-|-

after reduced to typewriting under my direction, that said

deposition is a true record of the testimony given by said
witness; that I am neither counsel for, related to, nor-

employed by any~df the parties to the action in which this -

"deposition was taken; and further that I am not a relative or

employeed of any attorney or counsel employed by the parties -
thereto, nor financially or otherwise interested in the out- |

come of the action.

Notary Public in and for the
w District of Columbia

My Commission expires November 14, 1980
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